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تیرماه 1401ماهنامه تخصصی

سرمقاله

ر کشو ین  نو د  قتصا ا ه  نقشه را

سهم بخش معدن در تولید ناخالص داخلی کشور در 
حالی همچنان کمتر از یک درصد عنوان می شود که 
این میزان توامان با بخش صنعت تقریباً یک چهارم 
GDP کشور محاسبه شــده و حتی با اضافه کردن 
بخش خدمات به آن، سهم آن را تا 40 درصد مجموع 
درآمدهای ناخالص داخلی کشور ارزیابی می  کنند و 
برای این حوزه اشتغال 45 درصدی هم در نظر گرفته 

می شود. 
در واقع نبود استراتژی منســجم و قوانین کاربردی 
و مقررات و الزامات منطقــه ای و محلی، که عمدتاً از 
نداشــتن نقشــه راه و تدوین قوانین همه شمول که 
بتواند ضمن تامین منافع بهره بردار، به نظامات حقوق 
درآمدی دولت، مالیات متناســب، انتظارات محیط 
زیســتی و مردم منطقه و همچنین توقعات معقول 
تامین اجتماعی و سایر ذی نفعان ملی؛ ناشی می شود، 
موجب شده تا حوزه معدن به عنوان یکی از مزیت های 
نسبی اقتصاد کشور، ناکارآمد معرفی شده، رانت خوارانه 
و وابسته به طبقه ذی نفوذ در اذهان عمومی جلوه کند و 
همزمان با تورم شدید موجود در کشور و کاهش درآمد 
ســرانه مردم، سیاست گذاران نیز نســبت به تدوین 

درست نقشه راه، کاهلی کنند.
به عبارت بهتر یک معدن فعال به دلیل شناخته نشدن 
اهمیت اقتصادی و راهبردی های زیربنایی در صنعت 
و اقتصاد منطقه ای، هیچگاه به انــدازه یک کارخانه 
خودروسازی، یک مرکز خرید بزرگ، یک واحد مواد 
غذایی، دارویی یا حتی یک مزرعه کشاورزی نظر های 
مثبت را به خود جلب نمی کند و اگر حمل و نقل مواد 
معدنی نیز با شکل و شمایل ناصحیح و خطرآفرین نیز 
در بین اهالی منطقه و جاده ها خودنمایی کند، قطعاً با 

انتقادات شدیدی در موجودیت روبرو است. 
وقتی بهره برداری از یک معدن با تکنولوژی های کهنه 
و فرسوده داخلی با آلودگی های ظاهری، ریسک های 
متنوع عملیاتی، ســهم غیر قابل پذیرش مصرف آب 
و انرژی برای مــردم، را با یک معدن در کشــورهای 
پیشرفته در این حوزه مقایسه کنیم، بی شک اولین 
چیزی که نظرها را به خود جلب می کند، ولنگاری در 
فرآیندهای بهره برداری است که ناشی از همان نداشتن 

نقشه راه کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت است.
این در حالی است که مهمترین نقش معادن در کشور 

تامین مواد اولیه شــرکت های بزرگ به ویژه درحوزه 
فولاد و صنایع متنوع داخلی از جمله صنایع عمرانی 
است که قرار اســت تا افق 1404 حجم تولید سنگ  
آهن باید تا 55 میلیون تن برســد که البته همچنان 
خرما بر نخیل است. ایران کشــوري است که میزان 
ذخایر آن مشخص نیست اما با همین ذخایر فعلي بر 
اساس برنامه پنجم حداقل باید سالي 500 میلیون تن 
برداشت صورت گیرد. این در حالی است که  ۷ درصد 

ذخایر معدنی جهان در ایران وجود دارد.
آنچه که بیش از هرچیز در چالش  ها و مشکلات مطرح 
شده از ســوی فعالان این صعنت و دست اندرکاران 
معدن می شنویم به طور مشترک به سه سال گذشته 
معطوف می شود و از این رو لازم است تا تشدید بحران  
تحریم های غرب از ابتدای ســال 139۷ بر اقتصاد 
کشور را خاطرنشان کرد. شوک دلار جهش یافته از 
سطح 3400 تومان تا ارقام کنونی و تورم 40 درصدی 
این سال ها دقیقاً همان چیزی است که علاوه بر قطع 
واردات فناوری و ابزار نوین و آلات دقیق اکتشــاف و 
استخراج، نرخ خدمات و نیروی انسانی در این حوزه 
را به عنوان یکی از پارامترهای تعیین کننده در هزینه 
 فایده فعالیت های معدنی برجسته تر کرده و به عنوان 
تنگنای مشترک همه شاخه های صنعت باید برای حل 

آن مشارکت فرابخشی داشت.
واقعیت مهم دیگر اینکه برخی از هزینه هاي اکتشاف 
معادن باید به عنوان ســرمایه گذاری در این صنعت 
منظور شــود تا در کنار بخش صنعت بــه ارزیابی 
دقیق تــری از نقش مهم معدن دســت یافت. اینکه 
متوســط عمق اکتشــاف معادن در ایران ۲0 متر و 
متوسط جهانی 150 متر است را البته باید به نداشتن 

ابزارهای نوین هم مربوط دانست.
 در میــان اتهاماتی که متوجه بخش صنعت شــده 
خام فروشی است. با این که ایران در کمربند معدنی 
جهان ایســتاده، از 11۷ پهنه معدنی با وسعتی برابر 
یک چهارم وسعت کشــور، فقط در سطح تقریباً 30 
درصد اکتشافات نظام مند انجام شده و برخی به دلیل 
هزیه های ســنگین فرآوری و نبود فناوری مناسب، 
مزیت نسبی کشور در این حوزه را زیر سوال می برند 
که دلیل این امر نداشتن شــناخت و آگاهي کافي از 
بازارهاي هدف براي تولیدات داخلی پایین دستی یا 
عدم توانایی مشــارکت عمرانی و اقتصادی و تجاری 
با کشورهای نیازمند به این تولیدات است به همین 
دلیل آسان ترین راه حل خام فروشی است که البته 

بهانه خوبی نیست.
قطع ارتباط بانکی و مشــکلات بازرگانی از یک سو 
و نبود ارتباطات بازرگانی و غفلت از نمایشــگاه های 
بین المللی را باید از دیگر چالش های موجود دانست. 

تورم بالا، عدم ثبات و پیش بینی ناپذیری متغیرهای 

اقتصادی و قوانین و مقررات، ظرفیت خالی و غیرفعال 
بودن بخش قابل توجهی از کسب وکارها، عدم توازن 
توزیع ارزش افزوده در زنجیره های تولید و بین رشته 
فعالیت ها، پایین بودن بهره وری، پیروی قیمت های 
داخلی از ارزهــای خارجی، چند نرخی بــودن ارز، 
نامناسب بودن ترکیب و تنوع محصولات صادراتی و 
سهم قابل توجه تجارت غیررسمی و قاچاق از جمله 

مشکلات این بخش است.
موارد دیگری همچون توزیع نامتوازن سود و ارزش 
افــزوده در فعالیت های اقتصــادی، محدودیت در 
زیرساخت ها نظیر برق، گاز، آب، ضعف شدید در تأمین 
نقدینگی تولید و صادرات، بازدهی بالای بازارهای غیر 
مولد و هدایت نقدینگی به ایــن بازارها، عدم توازن 
سرمایه گذاری در رشــته فعالیت ها و مناطق، پایین 
بودن سطح تحقیق و توسعه در فعالیت های تولیدی و 
همچنین سازمان دهی نامناسب و تغییرات مدیریتی 
بسیار زیاد در وزارت صنعت، معدن و تجارت، از جمله 

مشکلات این بخش محسوب می شوند.
کلام آخر اینکه؛ در این برهه از زمان که کشور نیازمند 
ایجاد و ارتقاء درآمدهای جدید است هنوز بخش دولتی 
به کسب درآمد حقوق مالکانه اکتفا نموده و هرگز به 
این فکر نیســت که با واگذاری بهره برداری معادن 
بزرگ تازه اکتشاف شده به شرکت پروژه ای متشکل از 
کنسرسیوم شرکت های بزرگ و تأمین مالی از طریق 
سرمایه های خرد مردم از طریق بورس و منابع بانکی راه 
اقتصاد کشور را باز کند. که این مهم از طریق تاسیس 
یک نهاد عالی با الگوی مشارکت عمومی خصوصی 
اجتماعی امکان پذیر می شود که قابل تعمیم به میادین 
نفتی و گازی نیز می باشد. اگر این کار به درستی انجام 
شود چرخ اقتصاد کشور ســرعت می گیرد، اقتصاد 
تورم زدایی می شود و تولید رونق می گیرد و مشکل 
اشتغال حل می شود و با تشکیل خانواده های جدید 
افزایش می یابد و ساخت و ساز رونق پیدا می کند. با حل 
مشکل آب سیستان و بلوچستان و افزایش جمعیت و 
رونق ساخت و ساز در این منطقه نیاز به صادرات هم 
کم می شود و تولیدات کشور در خود کشور مصرف 

می شود و سرانه اقتصاد دانش بنیان ارتقا می یابد. 
لازم به ذکر اســت که تنها مرجع قانونی مشارکت 
عمومی خصوصی در کشور، سازمان برنامه و بودجه ـ 
امور برنامه ریزي، نظارت و آمایش سرزمین ـ مدیریت 
مشــارکت عمومي ـ خصوصي اســت که انجام این 
امور در محــدوده تکالیف قانونی و وظایف ایشــان 
نمی باشد و بالاخره باید برای این مهم در کشور فکری 
نو درانداخت.  بر این اساس از این پس ماهنامه عصر 
سرعت اقدام به تولید محتوی و انتشار سلسله مباحث 
علمی مدل های مشارکت می نماید که در آینده در 

اختیار مخاطبین قرار خواهد گرفت.

علی رجبی ابهری
مدیر مسئول
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رئیس جمهور روسیه سه شنبه ۲۸ تیر برای شرکت در اجلاس 
ســه جانبه با همتایان ایرانی و ترک خود در چارچوب مذاکرات 
آستانه برای حل و فصل دیپلماتیک مسائل سوریه به تهران سفر 

کرد و طی آن دیدارهایی با مسئولان کشورمان خواهد داشت.
مروری بر دیدارهای مقامات ایرانی و روســی طی سال های 
اخیر حکایت از آن دارد که دو کشــور نزدیکی و همکاری های 
گسترده تری را در دستورکار خود قرار داده اند و آن را از مجاری 
رســمی و ازطریق دیدارهای دیپلماتیک عملی می سازند. سفر 
جناب آقای رئیســی، رئیس جمهور ایران به روسیه در دی ماه 
1400، دیدار ولادیمیر پوتین با رئیس جمهور ایران در حاشیه 
اجلاس سران خزر در عشق آباد در تیرماه 1401، و همچنین سفر 
آقای دکتر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی به روسیه در 
بهمن 1399 همگی نشانه هایی از عزم و اراده معطوف به همگرایی 

بیشتر در مقامات دو کشور را بازتاب می دهند.

ســفر رئیس جمهور روســیه به ایران حامل دو پیام مهم و  �
قابل تأمل به جهانیان است

اول اینکه، این ســفر در حالی رخ می دهد که سفر منطقه ای 
بایدن و دیدار وی با مقامات عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی 
به پایان رسیده است. قرابت زمانی این سفرها و دستور کارهای 
آنها بیان گر اهمیت و جایگاه خاص غرب آسیا و ایران در سیاست 
خارجی قدرت های بزرگ است. ســفر ولادیمیر پوتین به ایران 
حکایت از آن دارد که روســیه قصد نــدارد به دلیل درگیری در 
اوکراین، روابط استراتژیک خود با متحد بانفوذ خود در غرب آسیا  

را رها کرده و این منطقه راهبردی را به امریکا و متحدان منطقه ای 
آن واسپارد.

دوم اینکه، با توجه به تحرکات دیپلماتیک منطقه ای درجریان 
سفر اخیر رئیس جمهور امریکا به نظر می رسد هدف اصلی بایدن 
تلاش برای پیشبرد روند عادی ســازی روابط برخی کشورهای 
عربی با رژیم صهیونیستی و تشکیل یک ائتلاف امنیتی جدید در 
سطح منطقه با مشارکت امریکا، صهیونیست ها و برخی کشورهای 
حاشیه خلیج فارس بوده است. ناگفته پیداست که سمت وسوی این 
جریان منطقه ای معطوف به ایران با دستمایه مقابله با به اصطلاح 
تهدیدهای ایران است. در این بافت منطقه ای، سفر رئیس جمهور 
روسیه به ایران واکنشی مخالفت جویانه و مقابله جویانه با سفر 
رئیس جمهور امریــکا و اقدامات و طرح هــای منطقه ای آن که 
آماج آن را مقابله با جمهوری اسلامی ایران تشکیل می دهد تلقی 
می گردد. رهاورد تقابل قدرت های بزرگ، اعلام افزایش حمایت 
روســیه از ایران به عنوان مؤتلف منطقه ای خود در برابر امریکا و 
متحدان آن است. این امر بیش از هر چیز مبین بی اعتباری فهمِ 
وهم آلود غربی ها مبنی بر انزوای بین المللی جمهوری اسلامی 

ایران است. 
سفر پوتین به تهران نشــان از آن دارد که ایران و روسیه برای 
نزدیکی بیشتر به سوی یکدیگر گام برمی دارند. عوامل و متغیرهای 
متعددی پیشران گسترش روابط همگرایانه دو کشور در شرایط 
فعلی می باشند. مهم ترین عوامل پیشــران  را می توان این گونه 

برشمرد و تبیین کرد:
اولین عامل، مقابله با سیاست های ضدروسی و ضدایرانیِ امریکا 
است. سفر پوتین به ایران در حالی رخ می دهد که درگیری های 
روسیه در اوکراین ادامه دارد؛ درگیری که مسکو طی آن در پاسخ 
به تلاش ها برای گسترش ناتو، وارد جنگی غیرمستقیم با غرب 
شده و آماج تحریم های فزاینده قرار گرفته است. کشورهای غربی 
منزوی سازی روســیه در جهان را به طور جدی و همه جانبه در 
دستور کار قرار داده اند. در چنین وضعیتی، مسکو درصدد بی اثر 
ساختن تلاش غربی ها برای تحمیل کسری نفوذ ژئوپلیتیک به 
این کشور از طریق توسعه روابط راهبردی با مهم ترین قدرت غیر 

سفر ولادیمیر پوتین 
به ایران حکایت از آن 

دارد که روسیه قصد 
ندارد به دلیل درگیری 

در اوکراین، روابط 
استراتژیک خود با 

متحد بانفوذ خود در 
غرب آسیا  را رها کرده 
و این منطقه راهبردی 
را به امریکا و متحدان 

منطقه ای آن واسپارد

یک تژ سترا ا ف  ئتلا ا یک  ز  ا یی  نما ؛  ن یرا ا به  تین  پو سفر 

بابک نگاهداری
 رئیس مرکز پژوهش های 

مجلس شورای اسلامی
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غربی منطقه راهبردی غرب آسیا یعنی جمهوری اسلامی ایران 
است و تقویت همگرایی با کشــورمان را در دستور کار قرار داده 
است. سفر پوتین به تهران دقیقاً در راستای اجرای چنین سیاستی 
پیگیری می شود. در سوی دیگر این معادله، جمهوری اسلامی 
ایران نیز بعد از خروج یکجانبه امریکا از توافق هسته ای در معرض 
سیاست حداکثرسازی فشار ازجانب کاخ سفید قرار گرفته و با 
بدعهدی کشورهای اروپایی مواجه شده است. در چنین شرایطی، 
جمهوری اسلامی ایران با حمایت دولت و مجلس انقلابی، علاوه بر 
در پیش گرفتن راهبرد اقتصاد مقاومتی، سیاست خارجی خود را 
بیش از پیش بر توسعه روابط با قدرتهای نوظهور، تقویت روابط با 
همسایگان و اتخاذ دیپلماسی متوازن بنا نهاده است و در این فرایند 
تقویت همکاری ها با دولت روسیه از اهمیت بسزایی برخوردار شده 
است. اینک  که تهران و مسکو هم زمان آماج سیاست های تحریمی 
امریکا و غرب قرار گرفته اند، محور اصلی مذاکرات مقامات دو کشور 
درجریان سفر پوتین به تهران، همکاری های اقتصادی و منطقه ای، 
به ویژه مســأله مقابله با تحریم ها خواهد بود؛ از این رو، می توان 
استدلال کرد که این ســفر و دیدارهای دیپلماتیک از این نوع 
نشانه هایی از عزم ایران و روسیه برای خنثی سازی سیاست های 

ضدایرانی و ضدروسی واشنگتن را بازتاب می دهند.
دومین عامل، رویکرد مشترک درقبال نظم ساختاری بین المللی 
و مخالفت با هژمونیک گرایی امریکا است. ایران و روسیه دارای 
مواضع یکســان در ضدیت با نظم جهانی ناعادلانه لیبرال تحت 
رهبری امریکا کــه داعیه دار نظام بین الملل تک قطبی اســت، 
می باشند. درواقع، دو کشــور مهم ترین منبع تهدید و ناامنی در 
جهان را سیاست های یکجانبه گرایانه امریکا و همراهی کشورهای 
اروپایی در این زمینه می دانند. براین اساس، تهران و مسکو نظام 
جهانی مستقر را نامطلوب دانسته و در پیِ درافکندن نظام جهانی 
جدید و مطلوب هستند. از نگاه آنها، نظم جایگزین می باید از تمرکز 
قدرت به ســوی توزیع پراکنده قدرت حرکت کرده و حکمرانی 

جهانی با سازوکارهای چندجانبه گرایانه را قوام بخشد.
ســومین عامل، ســوابق همکاری های راهبردی منطقه ای 
در حوزه های جغرافیایی مختلف اســت. ایران و روســیه دارای 
پیشینه ای نســبتاً طولانی در زمینه همکاری های راهبردی در 
مناطق مختلف هستند. این دو کشــور، هر یک در محیط هایی 
قرار گرفته اند که به طور بالقوه و بالفعل درگیر بی ثباتی و بحران 
می باشند. همکاری های منطقه ای تهران ـ مسکو جهت مدیریت 

امنیت در آســیای مرکزی و غرب آسیا پس از جنگ سرد نشان 
از منافع راهبردی مشــترک آنها دارد. تعامل ایران و روسیه در 
مدیریت بی ثباتی هــا و ناامنی های تاجیکســتان در دهه 90، 
همکاری دو کشور در صحنه بحران افغانستان بعد از قدرت یابی 
طالبان در دور اول دهه 1990 و در دور دوم ۲0۲1 و به شــکل 
بسیار مشهود در صحنه نبرد سوریه نمونه هایی از مهم ترین سوابق 
همکاری های راهبردی منطقه ای دو کشور محسوب می گردند. 
در این میان، همکاری موفقیت آمیز تهران و مسکو در غرب آسیا و 
مشخصاً در سوریه از چنان اهمیت استراتژیکی برخوردار است که 
از آن به عنوان نقطه عطفی در تاریخ روابط دو کشور یاد می شود. 
موضوعی که یکی از محورهای مذاکرات سران دو کشور درجریان 

سفر پوتین بود.
عامل چهارم، سابقه همکاری های راهبردی دوجانبه در حوزه های 
موضوعی مختلف است. ایران و روسیه در حوزه هایی مانند  انرژی 
هســته ای و دفاعی ـ تســلیحاتی از ســابقه تعاملات گسترده و 
قابل توجهی برخوردارند. همکاری مسکو در راه اندازی و فعال سازی 
نیروگاه هسته ای بوشهر در فازهای مختلف و همچنین مقاومت آن 
در برابر فشارهای امریکا جهت عقب نشینی از پروژه های هسته ای 
ایران، نمونه ای بسیار مهم در این زمینه محسوب می گردد. همکاری 
راهبردی دو کشــور در حوزه های دفاعی ـ تسلیحاتی نیز اگرچه 
همواره تحت فشارهای فزاینده امریکا قرار داشته، اما تداوم یافته 
است. به عنوان نمونه ای روشن از این همکاری ها می توان به فروش 
سامانه موشکی S-300 به ایران به رغم فشارهای فراوان امریکا بر 
روسیه و همچنین مخالفت مسکو در شورای امنیت سازمان ملل 
با تمدید تحریم های تسلیحاتی این سازمان علیه ایران اشاره کرد. 
این عوامل که می توان از آنها به عنوان پیشران های همکاری های 
راهبردی ایران و روسیه نام برد، نقش بسیار مهمی در دستورکار 
مذاکرات مقامات دو کشــور در جریان سفر پوتین به تهران دارد. 
افزون براین، چنین تحرکاتی قوام بخش »سیاست نگاه به شرق« 
به عنوان رویکرد غالب سیاست خارجی ایران خواهند بود و بر توان 
جمهوری اسلامی ایران جهت موازنه سازی در برابر مجموعه غرب 
خواهد افزود. حفظ دستاوردهای ناشی از پیروزی های استراتژیک 
در منطقه غرب آســیا و کاهش آثار مخرب ناشی از تحریم های 
ظالمانه که محور مذاکرات مقامات ایرانی و روسی را تشکیل خواهد 
داد، مهم ترین حوزه های منفعت تهران و مسکو است که در جریان 

سفر پوتین به تهران دنبال شده است.

اینک  که تهران و 
مسکو هم زمان آماج 

سیاست های تحریمی 
امریکا و غرب قرار 

گرفته اند، محور اصلی 
مذاکرات مقامات دو 

کشور درجریان سفر 
پوتین به تهران، 

همکاری های اقتصادی 
و منطقه ای، به ویژه 

مسأله مقابله با 
تحریم ها خواهد بود؛ 

از این رو، می توان 
استدلال کرد که این 

سفر و دیدارهای 
دیپلماتیک از این 
نوع نشانه هایی از 

عزم ایران و روسیه 
برای خنثی سازی 

سیاست های ضدایرانی 
و ضدروسی واشنگتن 

را بازتاب می دهند
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هم اکنون بعنــوان یک اصل مســلم پذیرفته شــده که 
سازمان های موفق سازمان هایی هستند که تغییر و تحول را 
جهت رسیدن به توســعه پایدار در اهداف و برنامه های خود 

لحاظ می کنند.
مدیرکل حوزه مدیر عامل و معاون مالی و ســرمایه انسانی 
شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو با اشاره به ضرورت تحول 
ساختاری در جهت نیل به اهداف توسعه گفت: تغییر و تحولاتی 
که در چند ســال اخیر در دنیا اتفاق افتــاده نقش بنگاه های 
صنعتی را با رویکرد جدید روبه رو ســاخته که نتیجه قطعی 
آن تغییر موقعیت نسبی بنگاه ها نسبت به قبل می باشد. هم 
اکنون بعنوان یک اصل مسلم پذیرفته شده که سازمان های 
موفق سازمان هایی هستند که تغییر و تحول را جهت رسیدن 

به توسعه پایدار در اهداف و برنامه های خود لحاظ می کنند.
مهندس فرهاد آذرین فر افــزود:  نگرش جدید در چادرملو 
بر این باور است که برنامه ریزی سنتی مبتنی بر وضع موجود 
می بایست به برنامه ریزی راهبردی مبتنی بر شناخت و استقبال 
از اتفاقات آینده تبدیل شود و بدون توجه به مسائل راهبردی 
قادر به اجرای رسالت و مسئولیت های خویش نخواهیم بود. 
از همین رو تغییر در ســاختار و تقسیم کار و منطقی کردن و 
مناسب ساختن وظایف در ساختار جدید و برنامه راهبردی 
شامل چشــم انداز ـ ماموریت ـ ارزش ها ـ اهداف راهبردی ـ 
اســتراتژی ها و برنامه عملیاتی، بعنوان ضرورت و عزم جدی 
متمرکز گردیده اســت. از این رو  مهندســی مجدد ساختار 
سازمانی و نمودار تفصیلی، معطوف به اهداف توسعه شرکت 

معدنی و صنعتی چادرملو تهیه، مصوب و اجرا گردید.
معاون مالی و سرمایه انسانی چادرملو در خصوص برنامه و 
طرح های شرکت  تصریح کرد:  سعی گردیده در پروژه های 
توسعه شرکت، هماهنگی لازم با برنامه های توسعه ای کشور 
و اسناد بالادستی به عمل آید، به همین منظور نقطه نظرات 
مدیران و خبرگان نیز اخذ گردد که نتایج مرحله اول مربوط به 
ماموریت ـ چشم انداز ـ ارزش ها و اهداف راهبردی تعیین شده 

است و قطعاً آغازی است در تحقق  اهداف تحول.
وی مدیریت متوازن و یکپارچه زنجیره اصلی و پشتیبانی 

صنعت فولاد با تاکیــد بر بهره گیــری از فناوری های نوین و 
هوشمند و سرمایه انسانی خلاق و متخصص در جهت کمک 
به توسعه پایدار، بهره وری و نوآوری کشور را از ماموریت کلان 
این شرکت کرد و چشم انداز آن را، برترین ارزش آفرینی در بین 
شرکت های معدنی و صنعتی کشور برای کلیه ذینفعان دانست.
مدیر کل حوزه مدیر عامل و معاون مالی و سرمایه انسانی 
چادرملو همچنین از جمله اهداف راهبردی شرکت را مشتری 
مداری ـ شایسته سالاری ـ حفظ کرامت انسانی ـ مسئولیت 

اجتماعی و صیانت از محیط زیست بر شمرد و افزود: 
ـ افزایش کمی و کیفی محصولات در زنجیره فولاد 
ـ کمک به افزایش اشتغال زایی در منطقه و کشور 

ـ کمک به بهبود سلامت جوامع محلی 
ـ کمک به ارتقای توانمندیهای مردم جوامع محلی

ـ کمک به ارتقای سطح زیست محیطی در مناطق همجوار
ـ توسعه همکاری ها با شرکت های دانش بنیان و نوآور

ـ افزایش فروش محصولات با ارزش افزوده بالا در هلدینگ
 ـتوسعه توانمندی های سرمایه انسانی هلدینگ

ـ توسعه فعالیت های معدنی شــامل اکتشاف، استخراج و 
فرآوری

ـ توسعه زنجیره پشــتیبانی با تمرکز بر انرژی، آب و حمل 
و نقل

ـ توسعه زنجیره صنعتی با رویکرد متوازن و یکپارچه منطبق 
با سیاست های کلان در بخش معدن

ـ افزایش بکارگیری تجهیزات بومی شده در هلدینگ
ـ توسعه انتقال تکنولوژی های نوین به هلدینگ

ـ حرکت به سمت هوشمندسازی کسب وکارهای هلدینگ
ـ ارتقای هم افزایی در هلدینگ

ـ ارتقای نظام شایسته سالاری در انتصابات هلدینگ
ـ افزایش رضایت ذینفعان محلــی از فعالیت هلدینگ در 

راستای مسئولیت اجتماعی
ـ افزایش رضایت مشتریان هلدینگ

 از مهم ترین محورهای های تدوین شده راهبری چادرملو 
است.

ید جد ل  تحو نه  آستا ر  د رملو  د چا

نگرش جدید در چادرملو 
بر این باور است که برنامه ریزی 
سنتی مبتنی بر وضع موجود 

می بایست به برنامه ریزی راهبردی 
مبتنی بر شناخت و استقبال از 

اتفاقات آینده تبدیل شود و بدون 
توجه به مسائل راهبردی قادر به 
اجرای رسالت و مسئولیت های 

خویش نخواهیم بود. از همین رو 
تغییر در ساختار 

و تقسیم کار و منطقی کردن و 
مناسب ساختن وظایف 

در ساختار جدید 
و برنامه راهبردی شامل چشم انداز 

ـ ماموریت ـ ارزش ها ـ اهداف 
راهبردی ـ استراتژی ها و برنامه 
عملیاتی، بعنوان ضرورت و عزم 

جدی متمرکز گردیده است
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1 -  در خصوص عملکرد هیأت مدیره، صورت هاي مالي 
تلفیقی گروه و شرکت اصلی مشتمل بر سود و زیان، صورت 
وضعیت مالی، صورت تغییــرات در حقوق مالکان، صورت 
جریان های نقدی و یادداشــت های توضیحی پیوست آن 
برای  ســال مالي منتهي به 1400/1۲/۲9 قرائت و مجمع 
پس از اســتماع توضیحات هیات مدیره و بازرس قانوني و 
پس از بحث و تبادل نظر سهامداران در خصوص موضوعات 
مطروحه  بــه اتفاق آرا ضمن تائید عملکــرد هیات مدیره، 
صورتهاي مالي و یادداشت هاي پیوست آن براي سال مالي 

منتهي به 1401/1۲/30 را تصویب نمود.
۲ - معاملات مشمول ماده 1۲9 اصلاحیه قانون تجارت 

مورد تائید و تنفیذ قرار گرفت.
3- در ارتباط با تقســیم ســود ســال مالــي منتهي به 
1400/1۲/۲9 مقــرر گردیــد از مبلغ  ۲69  هــزارو 4۷6 
میلیارد ریال کل سود شرکت در سال 1400، به میزان  ۷0 
درصد آن معادل 1590 ریال به ازای هر سهم تقسیم گردد.

4 - موسسه حسابرسی وانیا نیک تدبیر  به عنوان حسابرس 
و بــازرس اصلی  و موسســه حسابرســی دش و همکاران 
به عنوان بازرس علی البدل برای ســال مالــی منتهی به 
1401/1۲/30 انتخاب و قبولی ســمت خود را اعلام نمود. 

تعیین حق الزحمه بازرسان به هیأت مدیره تفویض گردید.
5 - روزنامه دنیاي اقتصاد و جهــان صنعت  جهت درج 

آگهي هاي شرکت تعیین گردید.
6 - حق حضور و پاداش هیات مدیره برای سال مالی 1400 
مبلغ 10 میلیارد ریال تعیین شد که بر اساس مصوبه مجمع 

در وجه اشخاص  حقوقی هیات مدیره واریز می گردد.
۷ - مجمع مراتب تقدیر خود را از زحمات هیأت مدیره و 
کلیه کارکنان شرکت اعلام نمود و به نحو مقتضی از زحمات 
کارکنان ذیربط تقدیر به عمل آورد. بر اساس همین گزارش 
مهندس ناصر تقی زاده مدیر عامل چادرملو در ســخنرانی 
آغازین این جلســه با موفق ارزیابی کردن عملکرد هیات 
مدیره در سال  1400 و کســب توفیقاتِ فراتر از برنامه که 
آثار آن در صورتهای مالی، گزارش عملکرد هیات مدیره و 
گزارش تفسیری مدیریت به طور مفصل برای سهامداران 
محترم تشریح گردیده است گفت: اعتقاد داریم، رهنمودها 
و همراهی صاحبان محترم ســهام و سیاست های متخذه 
توسط هیات مدیره، موجب شده اســت که این شرکت در 
سال 1400، چون گذشته نقش خود را در زمینه تأمین مواد 
اولیۀ صنایع فولاد ایفاء، و در جهت پیشبردِ اهداف اقتصادی 

و صنعتی کشور گامهای مؤثری بردارد.
وی عمده ترین اقدامات سال گذشــته شرکت را، اجرای 
برنامه هایِ اســتخراج و تولیدِ محصــولات، فراتر از برنامه، 
استفاده مناسب و بهینه مصارف انرژی )برق، آب و گاز( در 
مجتمع های معدنی و صنعتی شرکت، استفاده حداکثری 
از ظرفیت ســاخت داخلِ لوازم، تجهیزات و قطعات یدکیِ 
مصرفی در مجتمع هایِ تولیدی، عنوان کرد و گفت: تمامی 

این عوامل موجب سودآوری خوب شرکت گردیده است.
مدیر عامل چادرملو در ادامه به طرح های در دست اقدام 
شرکت در دورنمای توسعه خود اشاره کرد و مهم ترین این 

طرح ها را به شرح ذیل اعلام نمود.

)D19( مشارکت در بهره برداری از معدن سنگ آهن آریز *
* مشارکت در ساخت کارخانه فرآوری و تولید کنسانتره 

آهن  به ظرفیت 4 میلیون تن در سال در بهاباد
*ســاخت کارخانه گندله سازی شــماره ۲ به ظرفیت 5 

ملیون تن
* ساخت کارخانه احیای مســتقیم مگامدول با ظرفیت 

تولید ۲/۲ میلیون تن آهن اسفنجی در اردکان
* ساخت کارخانه  تولید فرو آلیاژها به ظرفیت 65 هزار تن

* مشارکت در ساخت کارخانه گندله سازی با ظرفیت 4 
میلیون تن در بهاباد

* مشارکت در ساخت کارخانه احیای مستقیم به ظرفیت 
1/۲ میلیون تن آهن اسفنجی در استان اردبیل

* مشــارکت در ســاخت ۲  کارخانه تولید اسلب و ورق 
آلیاژی به ظرفیت 4 میلیون تن 

* ساخت کارخانه تولید انواع آجر و اجرام نسوز با ظرفیت 
140 هزار تن

* ساخت ۲  واحد نیروگاه سیکل ترکیبی 546 مگاواتی
* ساخت ۲  واحد نیروگاه خورشیدی 10 مگاواتی و یک 

نیروگاه  100 مگاواتی خورشیدی
* مشــارکت در تکمیل طرح نیمه تمام تولید شــمش 

فولادی به ظرفیت 600 هزار تن در سرمد ابرکوه
* مشــارکت در واحد احیای مستقیم ســرمد ابرکوه با 

ظرفیت 1 میلیون و 500 هزار تن در سال
* مشارکت در تکمیل کارخانه تولید کلاف فولادی سرمد 

ابرکوه با ظرفیت 450 هزار تن در سال

سهم  هر  د  سو ریال    1 5 9 0  تقسیم  
د کچا ی  د عا می  عمو مجمع  ر  د

 مجمع عمومي عادی سالیانه صاحبان سهام شرکت معدنی و صنعتی چادرملو با حضور بیش از 84 درصد از سهامداران روز شنبه  18 تیر ماه سال 
1401  در محل سالن تلاش، برگزار شد. در این جلسه پس از انتخاب آقاي محمد ابراهیم راعی عزآبادی نماینده شرکت گروه مدیریت سرمایه گذاری 
امید، بعنوان رئیس مجمع و ناظرین آقایان مرتضی شبانی نماینده شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات و محمد خزائی نماینده شرکت های 
سرمایه گذاری سهام عدالت، خانم حسینی نماینده سازمان بورس و اوراق بهادار و بازرس قانونی شرکت، مهندس ناصر تقی زاده بعنوان دبیر مجمع و 
مدیر عامل شرکت، گزارشي از عملكرد و برنامه هاي اجرایي شامل عملیات استخراج، تولید و فروش محصولات و طرح ها و برنامه های سال جاری شرکت به اطلاع 

حاضران رساند و تصمیمات ذیل اتخاذ و مورد تصویب قرار گرفت
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* مشارکت در کارخانه بازیافت سرباره در مجتمع صنعتی چادرملو به ظرفیت 100 هزارتن
* مشارکت در کارخانه  بازیافت کنسانتره به ظرفیت 100 هزارتن در فاز اول و افزایش تا 

500 هزارتن
* مشارکت در پروژه های فولادی در جنوب کشــور و ساخت کارخانه تولید ممبران های 

تصفیه آب به ظرفیت 50 هزار عدد در سال
همچنین مجمع عمومی فوق العاده شرکت معدنی و صنعتی چادرملو )سهامی عام( نیز 
برای اصلاح مواد 19 و 4۲ اساسنامه شرکت بر اساس اساسنامه نمونه سازمان بورس برگزار 

و به تصویب سهامداران رسید.

گفتنی های مجمع کچاد �
 تقدیر و تشکر مدیر عامل چادرملو  از مردم نجیب اردکان، بهاباد و یزد بخاطر حمایت ها و 
صبوری در مقابل برخی نارسایی ها. تاکید مهندس تقی زاده بر وظیفه دانستن حل مشکلات 
مناطق حوزه فعالیت شرکت و نگاه انسانی داشتن به نیازهای و کمبودهای مناطق محروم 
در قالب مسئولیت اجتماعی که بخاطر این مواضع، بارها مورد تشویق حاضران قرار گرفت و 
همچنین تقدیر و تکریم خاص از سهامداران عمده و تمامی سهامداران حقیقی که همواره 

حامی طرح ها و برنامه های شرکت معدنی و صنعتی چادرملو بوده اند.
تقی زاده همچنین گفت: به زودی در خصوص تامین ذخایر شرکت خبرهای خوبی را به 
سهامداران اعلام خواهیم کرد. در این زمینه ۸ دســتگاه حفاری خریداری شده و توافقاتی 

صورت گرفته که تا 30 سال آینده شرکت به رشد خود ادامه دهد.
این شرکت در دو زمینه اقداماتی انجام داده است؛ نخســت در بحث اکتشاف که هشت 
دستگاه حفاری خریداری شده اســت که به شدت مشغول اکتشــاف هستیم. همچنین 
توافقاتی صورت پذیرفته کــه به زودی اعلام خواهد شــد؛ به طوری که تا شــرکت ۲0 تا 
 30 ســال آینده با توجه به دســتیابی به ذخایر معدنی خوب، به حرکت باشتاب خود ادامه 

خواهد داد.
وی افزود:  وقتی یک مجموعه  معدنی و صنعتی با فعالیت خود بخشی از منابع  حیاتی یک 
منطقه را تحت تاثیر قرار می دهد و باری مضاعف بر امکانات رفاهی و اجتماعی آنها از جمله راه، 
مراکز بهداشتی و درمانی، آموزشی و فرهنگی ، محیط زیست و منابع زیر زمینی تحمیل می 

کند مکلف است بخشی از این تسهیلات و امکانات را، خود تامین کنند .
همچنین یک شرکت سهامی عام پروژه برای تامین سرمایه گذاری برخی طرح ها از بازار 

سرمایه در حال تاسیس است.
* در سال گذشته شاهد افزایش 5۷ درصدی سود خالص شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
بوده ایم همچنین این شــرکت موفق به ثبت رکورد در تولید شده است، افزایش بیش از 5 
درصدی تولید کنسانتره،افزایش ۲ درصدی تولید گندله،افزایش نزدیک به 3 درصدی شمش 

فولادی و در مجموع افزایش 1.۷ درصدی در تولید تمام محصولات شرکت را شاهد بودیم.
* ارزش بازار شرکت از رتبه هشتم به رتبه ششم در پایان سال 1400 ارتقا یافته است.

در نهایت، تولید بیش از 1۸ میلیون محصولات زنجیره تولید در سال گذشته رخ داده است.

* با تدوام روند داخلی ســازی قطعات و تجهیزات بیش از ۲0 میلیون یورو صرفه جویی 
ارزی شکل گرفته است.

* در دورنمای شرکت بیش از ۲0 طرح دردست اجزا و توسعه دارد.
مشارکت در ساخت کارخانه فراوری و کنسانتره اهن و ساخت کارخانه گندله سازی شماره 
۲، ساخت کارهانه تولید فروالیاژ ها و مشارکت در ساخت کارخانه گندله سازی، مشارکت در 

کارخانه احیای مستقیم ، مشارکت در ساخت تو کارخانه اسلب و وری الیاژی.
* احداث نیروگاه های خورشــیدی 10 مگاواتی اردکان)امید۲( و یزد)امید3(به منظور 

بحران مدیریت انرژی)علاوه بر نیروگاه های سیکل ترکیبی 546 مگاواتی اردکان و بهاباد(

مهم برای چادرملو �
* طی 3 الی 4 سال اینده با طرح های توسعه ای که شــرکت در دست دارد به رتبه های 

بالاتری دست خواهد یافت.
* به زودی برای تامین ذخایر شرکت خبرهای خوشی را به استحضار سهامداران خواهیم 

رساند
در دو زمینه اکتشاف) ۸ دستگاه خریداری شده( و توافقاتی شده تا ۲0 سال اینده شرکت با 

ذخایر خوبی به شتاب خود ادامه خواهد داد.
* کاهش ۸ درصدی تولید به دلیل قطعی یک ماهه گاز است.

* تولید شمش فولادی اگر قطعی برق نبود میتوانست بسیار بیشتر از این باشد.
* 61درصد حاشیه سود شرکت بوده که رقم قابل توجهی است، البته بخشی از هزینه ها 

قابل کنترل نیست همچون پول اب و برق و گاز…
* سود خالص تلفیقی به نسبت سال قبل 60 درصد افزایش داشته است.

 * با انجــام این پروژه هــا، فــروش مجموعــه ۲ میلیارد دلار در ســال خواهد شــد.
* ذخایر شرکت با شیوه های مختلف در حال توسعه است.

* عیار معادن 54 درصد است و به اندازه کافی و برای ادامه حیات ذخایر داریم.
* مجبوریم در بازارهای جهانی حضور داشته باشــیم و صادرات مقرون به صرفه است و 

مشتری در این زمینه وجود دارد.
* میگویند تحریمیم اما خداروشکر ما توانســتیم هر چه خواستیم بخریم و صادر کنیم، 
ما تحریم اراده خودمان هستیم، وظیفه ما توســعه کشور است بله اگر تحریم برداشته شود 

اقدامات و تعاملات راحت و با شتاب بیشتری انجام خواهد شد.
* روسیه از شرکت ما بازدید کرده است برای انتقال تکنولوژی و در دو دهفته اینده برای 

بررسی بزرگترین شرکت فولاد روسیه را بررسی خواهیم کرد.
* هترین حالت اســتفاده 60 درصدی از منابع بانکی و اســتفاده 40 درصدی از سرمایه 

سهامداران است.
* یکی از برنامه های شرکت بازارگردانی مناسب در سال 1401 است.

 * به گزارش همفکران، در انتهای مجمع عمومی عادی سالانه شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو تقسیم سود  ۷0 درصدی به ازای هر سهم 159 تومان تصویب شد.
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ی  ز رسه سا مد نهضت  مه  ا د  ا
رملو د چا سط  تو ن  ردکا ا ر  د

چادرملوی اردکان یزد 
نماینده استان یزد در لیگ دسته اول 

فوتبال کشور

شرکت معدنی و صنعتی 
چادر ملو با خرید امتیاز 
باشگاه قشقایی شیراز در فصل آینده در 
مسابقات لیگ دســته اول فوتبال کشور 

حضور پیدا خواهد کرد.
بعد از توافق میان مدیران باشگاه قشقایی 
و شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، این 
تیم در لیگ دسته ا ول کشور در مسابقات 
حضور پیدا خواهد کــرد. همچنین آقاي 
ســعید اخباری به عنوان سرمربی تیم 
فوتبال چادرملو برگزیده و تمرینات تیم 

به زودی شروع خواهد شد.
در پی مذاکرات و تعامل با اداره کل ورزش 
و جوانان اســتان یزد و با رویكرد کمک 
به اجرای برنامه چشــم انداز ۲0 ســاله 
توسعه ورزش اســتان، شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو سال گذشته فعالیت های 
باشــگاهی خود در شهرستان اردکان را 
در رشته های والیبال، شمشیر بازی، دو و 
میدانی و بدمینتون آغاز و در سال جاری 

فوتبال ساحلی نیز به آن اضافه گردید.
همزمان به دستور مهندس تقی زاده مدیر 
عامل به منظور ایجاد زیرساخت ورزشی 
مناســب، احداث چندین طرح ورزشی 
بزرگ از جمله استادیوم فوتبال در پروژه 
عظیم گردشــگری چادرملو به مساحت 
44 هكتار در شهرســتان اردکان مورد 
مطالعه قرار گرفته و آغاز گردید و لذا پس 
از بسترسازی مناسب و احصاء استعدادها 
و ظرفیت های سرشار اســتان، شرکت 
معدنی و صنعتــی چادرملو مطابق برنامه 
اعلام شــده خود در سال گذشته حسب 
خواست عمومی مردم شریف استان یزد 
اقدام به حضور در فوتبــال حرفه ای در 

سطح دسته اول کشور نمود.
 بدیهی است مســاعدت و حمایت های 
ارزشمند و بی بدیل مسئولین استان اعم 
از استاندار محترم، نماینده محترم مقام 
معظم رهبری در استان یزد، ائمه محترم 
جمعه بویــژه اردکان و نمایندگان مردم 
شریف اســتان بویژه شهرستان اردکان 
در مجلس شــورای اسلامی در تشخیص 
و پیگیری این خواســت عمومی نقشی 

اساسی و قابل تقدیر داشته است.

مدیر عامل چادرملو: تصمیم گرفتیم ساخت مدارس دیگر 
هر کدام۲0 کلاسه را در سال جاری شروع نماییم.

مهندس تقی زاده؛ مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو بیان کرد؛ در ماه های گذشته طبق توافق با سازمان 
نوسازی مدارس استان یزد و اداره اموزش و پرورش اردکان؛ 
عملیات ساخت دو مدرسه مجموعاً به تعداد۲۷ کلاس تا 
سقف تعهدمان را به انجام رساندیم و جهت تکمیل که جزو 
تعهدات سازمان نوســازی مدارس می باشد را به اموزش و 
پرورش تحویل دادیم. مدیرعامل چادرملو ادامه داد؛ ساخت 

مدرسه سوم با۲0 کلاس و مدرسه چهارم با 4۸ کلاس را نیز 
با جدیت طی روزهای آتی اغاز می کنیم.

مهندس تقی زاده در آســتانه عید غدیــر خم؛ موضوع 
ســاخت مدارس دیگر را به عنوان عیدی به مردم نجیب 
اردکان نوید داد و تاکیدکرد؛ با توجه به شرایط شهرستان 
و نظر مقامات ارشد شهرســتان به ویژه امام جمعه معزز؛ 
نماینده محترم مردم شریف اردکان در مجلس و فرماندار 
جدید اردکان تصمیم گرفتیم ساخت مدارس دیگر هر کدام 

۲0 کلاسه را در سال جاری شروع نماییم.

همزمان با ایام عید غدیر خم، عید ولایت و امامت به همت 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو جشن بزرگ عید غدیر در 

شهرهای اردکان و بهاباد برگزار شد .
به گزارش روابط عمومی شرکت چادرملو در این جشن های 
باشکوه که با استقبال پروشــور هزاران تن از خانواده ها در 
ورزشــگاه آزادی اردکان و بوســتان بانوان بهاباد به مدت 
۲ شب  برگزار شد، حجت الاسلام شــهاب مرادی به ذکر 

فضایل و مناقب مولی الموحدین پرداخت و صابر خراسانی 
در مدح حضرت علی )ع( شعرخوانی کرد همچنین اجرای 
زنده  مصطفی راغب شبی مفرح و به یاد ماندنی از عید سعید 

غدیر در اذهان ایجاد نمود.
از برنامه های جانبی این مراسم، غرفه سرگرمی کودک و 
نوجوان، غرفه حجاب و عفاف و نمایشگاه اقتصاد مقاومتی 

چادرملو بود.

جشن بزرگ چادرملو
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ن را گچسا به  مجلس  ییس  ر  ، ف لیبا قا سفردکتر 
 پتروشیمی گچساران  دهه فجر امسال به بهره برداری می رسد

دکتر علی عسکری مدیرعامل 
گــروه صنایع پتروشــیمی 
خلیج فارس از اشتغال زایی 3 
هزار نفری این مجتمع خبــر داد/ رئیس مجلس 
شورای اسلامی از گروه صنایع پتروشیمی خلیج 
 فارس برای سرمایه گذاری در این منطقه تشکر کرد.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در 
سفری به استان کهگیلویه و بویراحمد  از پروژه در 
دست احداث پتروشیمی الفین گچساران بازدید 
کرد. در این بازدید که علی عسکری مدیرعامل گروه 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس و جمعی از مدیران 
استان حضور داشتند، رئیس مجلس شورای اسلامی 
با قدردانی از زحمات مدیران و پرسنل این مجتمع 
گفت: پتروشیمی گچساران که دهه فجر امسال به 
بهره برداری می رسد، تکمیل کننده زنجیره توسعه 

مجتمع بید بلند خلیج فارس بهبهان است.

 قالیباف با اشاره به اینکه در چنددهه گذشته، سوختن 
گازهای مشعل، رفع معضلات زیست محیطی و بهره برداری 
بیشتر از انرژی همواره از دغدغه های صنعت نفت بوده است 
تأکیدکرد: رقم هدر رفت این سرمایه ملی نزدیک به 60 
میلیارد دلار است و  بسیار خوشحالم امروز در این منطقه 
این مسئله مرتفع می شود. وی ادامه داد: امیدواریم صنایع 
پایین دست در استان کهگیلویه و بویر احمد از مزایای نفت 
و پتروشیمی بهره مند شوند. رئیس مجلس شورای اسلامی 
در پایان از گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فارس برای 

سرمایه گذاری در این منطقه تشکر کرد.

7 درصد تا افتتاح پروژه �
 علی عسکری مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج 
فارس نیز در روند بازدید رییس مجلس شورای اسلامی، بر 
سرعت بخشی هرچه بیشتر این پروژه تأکید کرد و گفت: 
این پروژه هم اکنون حدود 93 درصد پیشرفت فیزیکی 
داشــته اســت و با بهره برداری کامل آن، زمینه اشتغال 
سه هزار نفر به طور مستقیم و بیش از 1000 نفر به طور 

غیرمستقیم فراهم می شود. 
وی افزود: وجود ذخایر عظیم نفتی در گچساران باعث 
شده تا صنایع پایین دستی و مرتبط با نفت و پتروشیمی 

بتوانند در توســعه اقتصادی و ایجاد اشــتغال گام های 
بلندی بردارنــد. مدیرعامل گروه صنایع پتروشــیمی 
خلیج فارس ادامه داد: هدف از ایجاد مجتمع پتروشیمی 
گچســاران، تأمین خوراک مجتمع هــای زیر مجموعه 
 پتروشیمی باختر، دنا، چهارگانه ممسنی، دهدشت، بروجن 

و کازرون است.
علی عسکری در پایان با قدردانی از بازدید رئیس مجلس 
شورای اسلامی و رئیس کمیسیون انرژی، خواستار حمایت 
مجلس شورای اسلامی  از ســایر طرح های گروه صنایع 

پتروشیمی خلیج فارس شد.
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ایران چهاردهمین اقتصاد جهان شد

صندوق بین المللی پول در گزارشی اعلام کرد، اقتصاد 1.۷ تریلیون دلاری ایران، چهاردهمین اقتصاد جهان است و بالاتر از 
کشورهای مکزیک، ترکیه، اسپانیا، سوئد، عربستان قرار گرفته است.

 بر اســاس این گزارش، تولید ناخالص داخلی ایران 1.۷ تریلیون دلار است که از بســیاری از کشورها بیشتر است و ایران 
چهاردهمین کشور در میان کشورهای مورد بررسی در جهان قرار دارد.

برخی از کشورهایی که میزان تولید ناخالص داخلی آنها از ایران کمتر است: مکزیک )1.3 تریلیون دلار(، ترکیه )69۲ میلیارد 
دلار(، اسپانیا )1.4 تریلیون دلار(، سوئد )6۲1 میلیارد دلار(، نروژ )5۲4 میلیارد دلار(، عربستان )یک تریلیون دلار(، امارات 
)501 میلیارد دلار(، اندونزی )1.3 تریلیون دلار(، مالزی )439 تریلیون دلار(، ســنگاپور)4۲4 میلیارد دلار(، قطر )۲۲6 

میلیارد دلار(، و عراق )۲9۷ میلیارد دلار(.

 مدیرعامل شرکت ورق خودروی 
چهارمحال وبختیاری اعلام کرد

خودکفایی در تولید ورق خودرو

مدیرعامل شــرکت ورق 
خــودروی چهارمحــال 
وبختیاری از تامین کامل نیاز خودرو ســازی 
کشور به محصولات گالوانیزه در این کارخانه 

خبر داد.
حمید شــجاعی با اعلام این خبــر افزود: 
محصولات تولیدی این کارخانه دارای کیفیت 
لازم و مطابق با اســتانداردهای بین المللی 
تولید اســت، به طوری که ما می توانیم نیاز 
خودروســازان را با استقلال کامل نسبت به 

واردات این محصول، مرتفع کنیم.
 وی با ابراز خرسندی از نتیجه مثبت تست 
نمونه محصــولات گالوانیزه ارســالی به 
آزمایشــگاه های گروه خودرو سازی سایپا، 
دریافت این اعلام رضایت را نشــانه اثبات 
توانایی های شرکت ورق خودروی چهارمحال 
و بختیاری در راستای تولید محصولات جدید 

و ویژه قلمداد و اظهار کرد: 
تداوم موفقیت در تولیــد گریدهای جدید 
محصولات گالوانیزه در شرکت ورق خودروی 
چهارمحال و بختیاری، مســتلزم همفكری 
و هم   افزایی گسترده با خودروسازان بزرگ 
کشور است. مدیرعامل شرکت ورق خودروی 
چهارمحال وبختیاری افزود: این شــرکت 
هم   اکنون این آمادگی را دارد که با تمام توان 
و ظرفیت، کل نیاز گروه خودرو سازی سایپا 
و دیگر خودروسازان را تامین کند. به گفته 
وی، درحال حاضــر 1۲ قطعه بدنه خودرو در 
گروه خودرو سازی سایپا دراین کارخانه تولید 

می شود.
شجاعی اظهار امیدواری کرد با ادامه این روند 
و بومی ســازی تكنولوژی تولید محصولات 
ویژه گالوانیزه در شرکت ورق خودرو، گروه 
خودروسازی سایپا بتواند با تكیه بر شرکت 
ورق خودرو بی نیازی خود به واردات محصولات 
گالوانیزه را اعلام کند. شرکت ورق خودروی 
چهارمحال و بختیاری موفق شــده اســت 
عالی   ترین گواهینامه بین المللی خودروسازی  
IATF۱۶۹۴۹ را اخذ کند و ضمن رعایت الزامات 
این استانداردهای مرتبط و نیز اجرای پروژه 
بهبود خط تولید خود هم   اکنون قادر است همه 
نیاز خودروسازان بزرگ کشورمان همچون 
گروه خودروسازی سایپا و گروه صنعتی ایران 

خودرو را تامین کند.
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آمریکا، چین، ژاپن، آلمان، انگلیس، هند، فرانسه، کانادا، ایتالیا،برزیل 10 کشور نخست هستند؛ کره جنوبی، روسیه، استرالیا 
و ایران در رتبه های بعدی قرار دارند.

10 کشور نخست اقتصاد جهان �
آمریکا با تولید ناخالص داخلی ۲5.3 تریلیون دلاری، تقریباً یک چهارم اقتصاد جهان را تشکیل داده است.

چین با 19.9 تریلیون دلار در جایگاه دوم قرار دارد. هر چند رشد تولید ناخالص داخلی چین در سال های اخیر کند شده اما 
پیش بینی ها نشان می دهد که چین در سال ۲030 از آمریکا پیشی می گیرد.

ژاپن با 4.9 تریلیون دلار در رتبه سوم و پس از آن آلمان 
قرار دارد. آلمان با 4.3 تریلیون دلار پیشتاز اروپاست و پس 
از آن انگلیس )3.4 تریلیون دلار( اســت. یک تغییر قابل 
توجه از آخرین آمار گزارش شده این است که برزیل اکنون 
با پشت سر گذاشتن کره جنوبی در بین 10 کشور نخست 
قرار دارد.پس از آن کره جنوبی، روســیه، استرالیا و ایران 

قرار گرفته اند.
روســیه بــا 1.۸ تریلیــون دلار تولید ناخالــص داخلی 

یازدهمین کشور است.

رشد 5 درصدی غرب آسیا �
در عین حال پیش بینی شده اســت که یک منطقه یعنی 
غرب آســیا و شــمال آفریقا به لطف افزایش قیمت نفت 
شاهد رشد باشد. انتظار می رود رشد GDP این منطقه در 

سال جاری میلادی به 5 درصد برسد.

اقتصاد جهان 104 تریلیون دلاری می شود �
این نهاد بین المللی در این گزارش، پیش بینی کرده است، 
اقتصاد جهان در پایان سال ۲0۲۲ به حدود 104 تریلیون 

دلار برسد.
 )GDP( بر اساس گزارش صندوق،  تولید ناخالص داخلی
جهان در سال ۲0۲0 به ۸۸ تریلیون دلار و در سال ۲0۲1 

به 94 تریلیون دلار رسیده بود.
هرچند رشــد اقتصادی روندی افزایشــی دارد اما بهبود 
اقتصادی پس از کرونا ضعیف به نظر می رسد؛ زیرا به علت 
درگیری های اخیر، مشکلات زنجیره تامین و به دنبال آن 
تورم بالا، پیش بینی ها در مورد رشــد اقتصادی جهانی را 

کاهشی کرده است.
تولید ناخالص داخلی سالانه جهان در سال ۲0۲۲ در ابتدا 
4.4 درصد پیش بینی شده بود اما پس از آن به 3.6 درصد 

اصلاح شد.
صندوق بین  المللی پول در جدیدترین گزارش چشــم 
انداز اقتصادی جهان که بهار امســال منتشر شد، رشد 
اقتصادی ایران در سال گذشته میلادی را 4 درصد اعلام 
و پیش بینی کرد که امســال این رقم به 3 درصد برسد. 
همچنین این نهاد بین المللی از روند کاهشــی نرخ تورم 
در سال ۲0۲۲ خبر داد و اعلام کرد، تورم ایران در سال 
۲0۲1 )سال گذشته میلادی( برابر با 40.1 درصد اعلام 
و این رقم در سال ۲0۲۲ )ســال جاری( به 3۲.3 درصد 

کاهش می یابد.
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آیت الله ناصری : 
مدیریت آب در روستاها 

نیاز به همت مردم و 
روستاییان عزیز دارد و 

با حفظ محیط زیست 
بومی و پاکسازی منطقه 

از درختان خشکیده، 
می توان در این راستا 

گام های بزرگی برداشت

آیت الله محمدرضا ناصری نماینده ولی فقیه در استان یزد:

ی  یا ر د ز  ا ب  آ ل  نتقا ا ی  برا ن  معد ی  ر ا گذ ا و ح  طر
ست ا یزد  ن  ستا ا ی  برا تی  حیا ر  بسیا ح  طر ، ن عما

آیت الله محمدرضا ناصری در دیدار با مدیران آب و برق استان 
یزد با اشاره به ضرورت صرفه جویی در مصرف آب و برق در فصل 
تابستان گفت: رسانه ها باید در این زمینه جدی تر عمل کرده و 
مردم هم با تعمیر به موقع کولرهای خود و نصب سایه بان بر روی 

کولرهای آبی به تلاش گران صنعت آب و برق کمک کنند.
 وی افزود: با کاهش بارندگی در سال های اخیر و کاهش منابع 
آب های زیرزمینــی، در زمینه های مختلف مانند کشــاورزی، 
صنعت و ... مدیریت آب و اصلاح الگوی مصرف بیش از گذشته 
باید مورد توجه قرار گیرد و در این راستا فرهنگ سازی های مورد 

نیاز انجام شود.
 امام جمعه یزد با تاکید بر اهمیت صرفه جویی در مصرف آب، 
عنوان کرد: طرح خط اول انتقال آب به استان یزد باید با جدیت هر 

چه بیشتر، توسط مسئولان آب و نیرو پیگیری شود.
 ناصری ادامه داد: مشــکلات موجــود در زمینــه کم آبی و 
خشک سالی باید با درایت حل شود. طرح واگذاری معدن برای 

انتقال آب از دریای عمان، طرح بســیار حیاتی برای استان یزد 
است.

 وی کاشت نهال به جای درختان خشــکیده در روستاهای 
مختلف و آبیاری قطره ای را راهکاری برای صرفه جویی در مصرف 
آب دانست و تصریح کرد: مدیریت آب در روستاها نیاز به همت 
مردم و روســتاییان عزیز دارد و با حفظ محیط زیســت بومی و 
پاکســازی منطقه از درختان خشــکیده، می توان در این راستا 

گام های بزرگی برداشت.
 نماینده ولی فقیه در استان گفت: کمبود آب شرب در استان 
یزد با توجه به فرآیند تصفیه و انتقال آب در استان، مسئله بسیار 
مهمی است و مردم نباید به دلیل انتقال آب از دریا به این استان، 

در مصرف آب بدون ملاحظه عمل کنند.
 ناصری با اشاره به آبرسانی سیار به روستا های مختلف استان 
یزد، گفت: با وجود شرایط سخت آبرســانی سیار به روستاهای 

مختلف، صبوری مردم این مناطق بسیار ستودنی است.
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احمد تشکینی رئیس موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی

یش سرزمین ح آما ی طر جرا ت ا جزئیا

تشکینی گفت: آمایش سرزمین به معنای بهره برداری بهینه 
از امکانات در راستای بهبود وضعیت مادی و معنوی و در قلمرو 
جغرافیایی خاص است، به طوری که مزیت های فضای طبیعی، 
اجتماعی و اقتصادی، ساماندهی و نظام بخشی می شود. این 
کار با هدف ایجاد رابطه منطقــی بین توزیع جمعیت و انجام 
فعالیت ها در پهنه ســرزمین با توجه به ویژگی های فضایی 

مناطق است.
 احمد تشکینی رئیس موسســه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی گفت: شهرستان های کشور در حال طبقه بندی در 
چهار دسته هستند؛ دسته اول شهرستان های کمتر برخورداری 
هستند که به لحاظ صنعتی، معدنی و تجاری توسعه نیافته اند 
و زیرســاخت های لازم هم در آن ها مستقر نیست. همچنین 
برای ایجاد اشــتغال نیز ممکن اســت طرح های نیمه تمام 
کافی نداشته باشند؛ به  همین دلیل نیازمند تعریف طرح های 
ایجادی و توسعه  ای هستند. برای این شهرستان ها باید بالاترین 
سطح مشــوق های ســرمایه گذاری را تعریف کرد. وی ادامه 

داد: دسته دوم شهرســتان های کمتربرخورداری هستند 
که به لحاظ صنعتی، معدنی و تجاری توسعه نیافته اند اما 
زیرساخت های تا حدی مکفی ممکن است داشته باشند؛ 
فلذا این شهرستان ها نیازمند تکمیل طرح های نیمه تمام، 

توسعه ای و احیای واحدهای راکد هستند؛ برای این دسته 
از شهرستان ها نیز باید مشوق هایی جهت توسعه در نظر 
گرفت. تشکینی افزود: دسته سوم شهرستان های مناسب 

به لحاظ وضعیت صنعتی، معدنی و تجاری هستند. در 
این شهرستان ها هدف اصلی حفظ و بهبود وضعیت 

اشتغال اســت لذا تقریباً تداوم وضعیت موجود 
منطقی اســت. وی ادامه داد: دسته چهارم 

شهرستان های توسعه یافته به لحاظ صنعتی 
و با ظرفیت بیش از حد جمعیتی اســت که 

حتی نیازمند تمرکززدایی جمعیتی است، 
از این رو مشوق های خاصی برای توسعه 
در این محدوده ها نباید لحاظ شود. نتایج 

اولیه نشانگر وجود بالغ بر 110 شهرستان در منطقه اول؛ 1۲0 
شهرستان در منطقه دوم؛ بالغ بر 140 شهرستان در منطقه سوم 

و بالغ بر ۷0 شهرستان در منطقه چهارم است.
رئیس موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی گفت: در 
بسته مشوق سرمایه گذاری کشور ترکیه، کل کشور به شش 
منطقه تقسیم بندی شده و برای هر منطقه مشوق های خاص 
مدنظر قرار گرفته است. آن دسته از صنایعی که باید از طریق 
مشوق های مربوطه مورد پشتیبانی قرار گیرند بر مبنای توانایی 
بالقوه رقابتی استان مزبور معین می شود و حداقل مبلغ ثابت 
سرمایه گذاری برای هر یک از صنایع و مناطق در نظر گرفته 
شده است، به گونه ای که پایین ترین مبلغ سرمایه گذاری در 
مناطق 1 و ۲ برابر با یک میلیون لیر ترک بوده، در حالیکه این 

مبلغ برای چهار منطقه باقیمانده دیگر برابر با پانصد هزار 
لیر ترک است. در این برنامه برای هر منطقه مشوق ها و 

حمایت های خاصی تعریف شده است. تشکینی افزود: آمایش 
سرزمین به معنای بهره برداری بهینه از امکانات در راستای بهبود 
وضعیت مادی و معنوی و در قلمرو جغرافیایی خاص است، به 
طوری که مزیت های فضای طبیعــی، اجتماعی و اقتصادی، 
ساماندهی و نظام بخشی می شود. این کار با هدف ایجاد رابطه 
منطقی بین توزیع جمعیت و انجام فعالیت ها در پهنه سرزمین 

با توجه به ویژگی های فضایی مناطق است.
وی ادامه داد: در واقــع عدم توزان شــاخص بیکاری بین 
مناطق مختلف یکی از مهم ترین دلایل افزایش مهاجرت به 
کلان شهرها و در نهایت افزایش هزینه ها و مشکلات زندگی 
در مبداء و مقصد اســت. بر این اساس نیاز است در هر منطقه 
متناسب با ظرفیت و پتاسیل منطقه، فعالیت ها 

برنامه ریزی شود.
رئیس موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی افزود: همانطور که پیش تر نیز ذکر 
شد جمعیت و میزان شغل مورد نیاز بخش 
صنعت، معدن و تجارت با هدف توســعه 
متوازن و نرخ بیکاری متوازن در کل کشــور 
پیش بینی و بررسی شده است. در واقع در هر 
منطقه کشور اولویت های توسعه فعالیت های 
اقتصادی شامل کشــاورزی، صنعت، معدن و 
خدمات متفاوت است بر این اساس در این طرح 
منطبق بر اسناد آمایش تعداد شغل مورد نیاز در 
تمامی فعالیت های اقتصادی به تفکیک استان ـ 
شهرستان با هدف توسعه متوازن پیش بینی و هدف گذاری 

شده است.
تشکینی گفت: در ادامه با توجه به اهداف اشتغال استان ـ 
شهرستان سعی شده در 6 بخش تکمیل طرح های نیمه تمام، 
احیای واحدهای راکد، تکمیل زیرساخت های تولید و تجارت، 
انجام فعالیت های اکتشافی و نقشــه برداری، توسعه صنایع 
موجود و پیشــنهاد واحدهای جدید، تحقق اشتغال مد نظر 

برنامه ریزی شود.
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مدیرعامل مجتمع فولاد صنعت بناب گفت: دولت از سال 
گذشــته، اقداماتی جدی را در خصوص توسعه اکتشافات 
سنگ آهن در دستور کار قرار داده است اما باید توجه داشت 
اکتشاف، فرایندی زمان بر است که موجب ایجاد شکاف در 
اکتشاف ذخایر و تامین سنگ آهن برای تولید فولاد خواهد 
شد. محمد کشــانی در گفت وگو با پایگاه خبری و تحلیلی 
»فلزات آنلاین« بیان کرد: در حال حاضر اصلی ترین چالش و 
گلوگاه صنعت فولاد ایران، اکتشاف و تامین سنگ آهن است. 
به نظر می رسد که با توجه به هدف گذاری های انجام شده، 

ظرفیت تولید فولاد ایران تا ســال 1404 به 
55 میلیون تن برســد اما تحقق تولید این 
میزان فــولاد در مدت زمــان باقی مانده، به 
دلیل توازن نداشــتن زنجیره فــولاد و عدم 
توجه به توسعه اکتشافات و تامین سنگ آهن 
همگام با ایجاد ظرفیت های فولادســازی، با 
تردیدهای بسیاری مواجه شــده است. وی 
افزود: دولت از سال گذشته، اقداماتی جدی 
را در خصوص توسعه اکتشافات سنگ آهن 
در دستور کار قرار داده اســت اما باید توجه 
داشت اکتشــاف، فرایندی زمان بر است که 
این مسئله موجب ایجاد شکاف در اکتشاف 
ذخایر و تامین سنگ آهن برای تولید فولاد 
خواهد شد. مسئله ای که در عمل به معنای 
تحقــق نیافتــن ظرفیت های ایجاد شــده 
فولادســازی و هدررفت سرمایه گذاری های 

انجام  شده خواهد شد.

خطر در کمین صنعت فولاد �
مدیرعامل مجتمع فولاد صنعت بناب عنوان کرد: زنجیره 
فولاد ایران، حتی در صورت تامین مواد اولیه با چالش های 
جدی در حوزه زیرساخت ها مواجه اســت که آینده این 
صنعت را با خطرات جدی مواجه می سازد. توسعه نیافتن 
ظرفیت های نیروگاهی متناسب با رشد تقاضا و مصرف برق 
در کشور، امروز موجب شده اســت تامین برق به چالشی 

جدی برای کشور و صنعت فولاد تبدیل شود.
 تاثیر معضل قطعی های برق صنایع فولادی، به وضوح 
در کاهش ۸ درصدی تولید فولاد در ســال 1400 نسبت 
به سال پیش از آن مشهود است و تداوم آن در سال های 

آتی خسارت قابل توجهی را برای واحدهای فعال در این 
صنعت به دنبال خواهد داشت. همچنین نبود توجه کافی 
به توسعه زیرساخت های حمل  و نقل، به  ویژه در خصوص 
حمل و نقل ریلی نیز دیگر عامل مهمی است که هزینه های 

اضافی چشمگیری را برای فولادسازان ایجاد می کند.
کشــانی مطرح کرد: یکی از عوامل موثر بر بهای تمام 
شده و قدرت رقابت محصولات، به کارگیری از تجهیزات 
جدید مطابــق با تکنولوژی های روز اســت که موجب 
ارتقای بهره وری تولید و کاهش ضایعات می شود. در حال 
حاضر اغلب تجهیزات به کار رفته در صنایع 
فولادی ایران، به تکنولوژی های قدیمی تر 
تعلق دارد که این مســئله نیز چالشی مهم 
برای صنعت فولاد ایران محسوب می شود.

لزوم تدوین استراتژی در صنعت فولاد �
وی تصریح کرد: در حــال حاضر تولید 
فولاد ایران به حدود 30 میلیون تن می رسد 
که از این میزان بین 13 تا 14 میلیون تن 
جذب بازار داخلی و مابقی از کشــور صادر 
می شود. بنابراین افزایش تولید فولاد ایران 
به 55 میلیون تن، مستلزم نگاهی جدی تر 
به گســترش بازارها و توســعه صادرات به 
کشــورهای همسایه و آســیای دور است. 
در این بین لازم است تا دولت برنامه ریزی 
و سیاست گذاری مناســبی را برای فراهم 
آوردن زیرساخت های صادرات فولاد انجام 
دهد تا صنعت فولاد ایــران بتواند در کنار 
تامین نیاز داخل، زمینه ساز رشد صادرات و 
ارزآوری به کشور شود و به رشد اقتصادی و ایجاد اشتغال 

در کشور کمک کند.
کشــانی در پایان یادآور شــد: صنایع فولادی ایران در 
حال حاضر با مشکلات متعددی مواجه هستند و معضل 
قطعی های برق و توقف اجباری تولید، آسیب های بزرگی 
را برای این واحدها به دنبال داشــته اســت. در حالی که 
صنعتگران و فعــالان این عرصه در تلاش برای توســعه 
فعالیت ها و رشد تولید خود هستند، از دولت انتظار می رود 
حمایت بیشتری را از صنایع فولادی کشور داشته باشد تا 

مشکلات پیش  روی این واحدها به حداقل برسد.

 ایجاد منطقه آزاد مشترک 
بین ایران و روسیه

دیــدار و مذاکــره دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد 
با نایب رئیس دومای روســیه، به امضای 
ولادیمیر پوتین پــای قانون منطقه آزاد 
ایران و اوراسیا رسید و گام بعدی، ایجاد 
منطقه آزاد مشترک ایران و روسیه خواهد 

بود.
اواخر بهار سال جاری بود که نواف، عضو 
مجلس دومای روســیه و نماینده ویژه 
پوتین، سرگی میلوشــكین، مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصادی لوتوس آستاراخان 
روسیه، الک ساوچنكو، نایب رئیس دومای 
روسیه و هیئت همراه در جلساتی متفاوت 
با سعید محمد، مشاور رئیس جمهور و دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
دیدار و بر گسترش همكاری های دو و چند 
جانبه ایران و روسیه با تكیه بر ظرفیت های 
موجود در مناطق آزاد ایران تاکید کردند.

پس از آن دیدار و با پیگیری های دبیرخانه 
شورای  عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، 
قانونی را برای تصویــب پروتكل الحاقی 
توافقنامه منطقه آزاد بین اتحادیه اوراسیا 

و ایران امضا کرد.
این توافقنامه شامل قوانین اساسی تجارت 
بین اتحادیه اقتصادی اوراســیا و ایران 
اســت و تا حد ممكن به قوانین سازمان 
تجارت جهانی )WTO( نزدیک اســت. 
در آن تعهدات طرفین برای کاهش یا لغو 
حقوق گمرکی و دیگر موانع غیر گمرکی 
برای برخی از کالاها در راســتای تشویق 
همكاری های اقتصادی و تجاری دو طرف 

تعریف می شود.
اتحادیه اقتصادی اوراسیا، یک اتحادیه 
اقتصادی اســت که بیشــتر اعضای آن 
کشورهای شمال منطقه اوراسیا در شرق 

اروپا هستند.
ســعید محمد، ایجاد یــک منطقه آزاد 
مشــترک بین ایــران و روســیه را از 
اهداف آتــی دبیرخانه شــورای عالی 
مناطق آزاد خواند و تاکید کرد که طبق 
برنامه ریزی هــای صــورت گرفته، در 
 آینده نزدیک این مهــم محقق خواهد

 شد.

مدیرعامل مجتمع فولاد صنعت بناب مطرح کرد:

ن یرا ا د  لا فو زنجیره  ه  گلوگا  ، ف کتشا ا

   توسعه نیافتن 
ظرفیت های نیروگاهی 
متناسب با رشد تقاضا 
و مصرف برق در کشور، 

امروز موجب شده 
است تامین برق به 
چالشی جدی برای 

کشور و صنعت فولاد 
تبدیل شود
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مدیرعامل شرکت آلومینای ایران خبر داد: این مجتمع، 
یک محدود جدید و امیدبخش بوکسیتی با کیفیت و کمیت 
مناسب در اطراف منطقه کاشمر )استان خراسان رضوی( 

اکتشاف کرد.
تورج زارع بــا بیان این مطلب اظهار داشــت: شــرکت 
آلومینای ایران با استفاده از روش ها، تکنیک ها و ایده های 
نوین اکتشافی و پردازش تصاویر ماهواره ای به روش سنجش 
از دور )RS( در محدود شهرستان کاشــمر و بهره گیری از 
برگه1:۲50000 نقشــه زمین شناسی کاشمر به مساحت 
حدود 15 هزار کیلومترمربع، مطالعــات و پی چویی های 

اکتشافی با هدف دستیابی به ذخایر بوکسیتی انجام داد.
وی افزود: نتایج حاصله، اکتشاف رخنمون های بوکسیت با 
کیفیت و کمیت مناسب در اطراف این شهرستان بوده است 
که طول سرحد مستعد وجود بوکسیت در این منطقه، بیش 

از40 کیلومتر مربع پیش بینی می شود.
مدیرعامل شــرکت آلومینــای ایران خاطرنشــان کرد: 
پتانســیل های بوکسیتی کشف شــده، در مرز سازندهای 
دولومیتی سلطانیه )کامبرین( و ششمک )ژوراسیک( قرار 
گرفته است که این رخداد می تواند نشان دهنده وجود افق 

جدید در ایران باشد.
وی ادامه داد: در مطالعات انجام شده، تاکنون۲۲ استان 
در سطح کشور دارای پتانســیل بالقوه بوکسیت شناخته 
شده اند و در حال حاضر، ۸۸ اندیس، کانسار و معدن در این 

استان ها شناسایی شده است.

افزایش میزان ذخایر قطعی بوکســیت بــه بیش از 70  �
میلیون تن

مدیرعامل شرکت آلومینای ایران با اشاره به اینکه میزان 
ذخایر باقی مانده در معادن این شرکت به بیش از ۷0 میلیون 

تن رسیده است، گفت: در حال حاضر، 3۷ میلیون تن ذخایر 
قطعی بوکســیت ســخت و بیش از 33 میلیون تن ذخایر 

بوکسیت شِیلی )نرم( است.

برنامه اکتشاف سراسری بوکسیت 1401 �
زارع با اشاره به برنامه اکتشاف سراسری شرکت آلومینای 

ایران در سال جاری، تصریح کرد: 
برنامه مطالعات و پی جویی های اکتشافی امسال حدود۲0 
هزار کیلومترمربع در نظر گرفته شده که محدوده مورد نظر، 
بخشی از نوار شمالی کشور در استان های سمنان، مازندران، 

گیلان و تهران است.
وی ادامه داد: این محدوده در ادامه پهنه اکتشافی سمنان 
در زون ساختاری البرز واقع شده است و در مجموع، حدود 
60 هزار کیلومتر مربع مســاحت دارد و ۲5 برگه نقشــه 

زمین شناسی با مقیاس1:100.000 را شامل می شود.

حفاری اکتشافی بیش از 8 هزار متر طی امسال �
مدیرعامل شــرکت آلومینای ایــران اعلام کــرد: این 
شــرکت از ابتدای فروردین تا پایان خرداد امســال، بیش 
از ۸ هــزار متر حفــاری اکتشــافی انجام داد که نســبت 
به برنامه، 150 درصد رشــد نشــان می دهــد. همچنین، 
این شــرکت، از ابتدای ســال94 تاکنون حدود ۸۸ هزار 
متر حفاری اکتشــافی انجام داده که ایــن میزان حفاری، 
 برابر حفاری های انجام شــده در 30 ســال گذشته است.

وی افزود: شــرکت آلومینای ایــران از ســال96 با انجام 
مطالعات و پی جویی های اکتشافی در سطح کشور تا پایان 
سال1400، حدود ۲10 هزار کیلومتر مربع را تحت مطالعه 
 و پی جویــی قرارداد کــه از این مطالعــات، نتایج مطلوبی 

حاصل شده است.

ی رضو ن  سا خرا ر  د بوکسیتی  ید  جد ه  د و محد ف  کتشا ا  

   پتانسیل های 
بوکسیتی کشف شده، 

در مرز سازندهای 
دولومیتی سلطانیه 

)کامبرین( و ششمک 
)ژوراسیک( قرار گرفته 

است که این رخداد 
می تواند نشان دهنده 

وجود افق جدید 
در ایران باشد
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 گذرگاه امن برای صادرات غلات از دریای سیاه 
طی هفته های آتی ایجاد می شود

پایگاه خبری اسپوتنیک روســیه به نقل از یک مقام آگاه 
اعلام کرد که گذرگاه امن برای صادرات غلات از دریای سیاه 
طی هفته های آتی ایجاد می شود و کشتی های حامل غلات 
تحت نظارت بین المللی و با ضمانت روســیه و اوکراین عبور 

خواهند کرد.
یک مقام آگاه از مذاکرات مربوط به تخلیه غلات اوکراین از 
بنادر دریای سیاه خبر داد که گذرگاه امن برای عبور کشتی های 
حمل غلات در دریای ســیاه در هفته های آینده آغاز به کار 

خواهد کرد.
این منبع در گفت وگو با اسپوتنیک در پاسخ به سوالی درباره 
زمان مورد انتظار برای شروع به کار گذرگاه امن گفت: امیدوارم 
در هفته های آینده این اتفاق بیفتد. ترکیه تضمین هایی را از 
طرفین مذاکرات مســئله غلات دریافت کرده است مبنی بر 
اینکه از صادرات غلات اوکراین برای اهداف نظامی اســتفاده 

نخواهد شد.
این منبع افزود: قضیه رعایت قوانین امنیتی توسط یک گروه 
نظارتی تحت نظارت سازمان ملل در استانبول که آماده اقدام 

است، نظارت خواهد شد.
وی با هشدار درباره اینکه نقض توافقنامه مسئله غلات منجر 
به فاجعه می شــود، تاکید کرد که طرف های درگیر در روند 

مذاکرات این را درک می کنند.
هفته گذشته اســتانبول میزبان مذاکراتی بین نمایندگان 
نظامی ترکیه، روســیه و اوکراین به همراه هیئتی از سازمان 
ملل بود تا در مــورد صادرات غلات اوکراین از دریای ســیاه 

گفت وگو کنند.
به گفته یک منبع آگاه از روند این مذاکرات، ســازمان ملل 
طرحی را برای حل بحران صادرات غلات از طریق دریای سیاه 

ارائه کرده است که شــامل برچیدن مین ها از سواحل آن به 
منظور امکان حمل و نقل محموله ها توسط کشتی های غلات 
است این منبع همچنین تاکید کرد که ترکیه آماده کمک در 

این زمینه است.
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه پیشتر گفته بود 
که روسیه مانع صادرات غلات از اوکراین نمی شود و در صورت 
برچیدن مین ها توسط کی اف، کشتی های حامل غلات بدون 

هیچ مشکلی می توانند آنجا را ترک کنند.
سازمان ملل بارها درباره بحران غذایی به دلیل کمبود غلات 
هشدار داده است و غرب روسیه را به ممانعت از عرضه غلات 
اوکراین به بازارهای جهانی متهم کرده است و مسکو قاطعانه 
چنین اتهاماتی را رد کرده است. مقامات کی اف نیز خود موانع 
زیادی برای صــادرات غلات ایجاد کرده اند، عــلاوه بر اینکه 
محموله ای از غلات را به طور عمد در بندر ماریوپول آتش زدند 
و نیروهای اوکراینی هم مین هایی را در دریای ســیاه مستقر 

کردند که اجازه نمی دهد غلات به جهان منتقل شود.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در دیدار اخیر خود با 
رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه در حاشیه اجلاس 
ســه جانبه آســتانه در تهران، از تلاش هــای اردوغان برای 
میانجی گری در تخلیه غلات از طریق دریای سیاه و مشکلات 

تامین مواد غذایی تقدیر و تشکر کرد.
وی با اشــاره به مشــکل خروج غلات از اوکراین گفت: از 
تلاش های میانجی گری اردوغان، به خاطر فراهم کردن بستر 
در ترکیه برای مذاکرات در مورد مسائل غذایی و صادرات غلات 
از طریق دریای سیاه، متشــکریم. با وساطت آنکارا پیشرفت 
کردیم. هنوز همه مسائل حل نشــده است، اما پیشرفت های 

خوبی داشته ایم.

سازمان ملل بارها 
درباره بحران غذایی به دلیل 

کمبود غلات هشدار داده است 
و غرب روسیه را به ممانعت 

از عرضه غلات اوکراین به بازارهای 
جهانی متهم کرده است 

و مسکو قاطعانه چنین اتهاماتی را 
رد کرده است. مقامات کی اف نیز 
خود موانع زیادی برای صادرات 

غلات ایجاد کرده اند، علاوه بر اینکه 
محموله ای از غلات را به طور عمد 
در بندر ماریوپول آتش زدند و 

نیروهای اوکراینی هم مین هایی را 
در دریای سیاه مستقر کردند 

که اجازه نمی دهد غلات 
به جهان منتقل شود

https://arabic.sputniknews.com/20220722/%D9%85%D8%B5%D8%AF%D8%B1%D9%84%D9%80-%D8%B3%D8%A8%D9%88%D8%AA%D9%86%D9%8A%D9%83-%D8%B9%D8%A8%D9%88%D8%B1-%D8%B3%D9%81%D9%86-%D9%86%D9%82%D9%84-%D8%A7%D9%84%D8%AD%D8%A8%D9%88%D8%A8-%D9%81%D9%8A-%D8%A7%D9%84%D8%A8%D8%AD%D8%B1-%D8%A7%D9%84%D8%A3%D8%B3%D9%88%D8%AF-%D8%B3%D9%8A%D9%83%D9%88%D9%86-%D8%AA%D8%AD%D8%AA-%D9%85%D8%B1%D8%A7%D9%82%D8%A8%D8%A9-%D8%AF%D9%88%D9%84%D9%8A%D8%A9-%D9%88%D8%A7%D9%86%D8%AA%D9%87%D8%A7%D9%83%D9%87-%D8%B3%D9%8A%D8%A4%D8%AF%D9%8A-%D9%84%D9%83%D8%A7%D8%B1%D8%AB%D8%A9-1065410110.html
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سهم ایران از بازار 230 میلیارد دلاری روسیه افزایش می یابد
علیرضا پیمان پاک رئیس سازمان توسعه تجارت 
ایران با اشــاره به بازار بزرگ ۲3۲ میلیارد دلاری 
روسیه گفت: سهم ایران از این بازار تنها 5۸0 میلیون 

دلار بوده است.
پیمان پاک  با اشاره به آمار 5 ســاله صادرات و 
واردات روســیه گفت: ۸0 میلیارد دلار از مجموع 
واردات روســیه از کشــورهای اروپایی و ســایر 
کشورهایی انجام می شد که بعد از جنگ اوکراین 

به تحریم روسیه پرداختند.
وی افزود: همین موضوع نشان دهنده یک بازار 
بزرگ در روسیه است که تجار ما می توانند هرچقدر 
توان دارند، در این بازار ســهیم شوند اما متاسفانه 

تاکنون از حجم کلی ۲3۲ میلیارد دلار واردات این کشور، سهم ایران تنها 
5۸0 میلیون دلار بوده است. پیمان پاک با اشاره به برگزاری نشست های 
متعدد با هیأت های اقتصادی و تجاری روس در ایران و روســیه گفت: 
سازمان توسعه تجارت چند فاکتور مهم را برای توسعه تجارت با روسیه 
در دستور کار قرار داده است. توسعه بازار مهم ترین فاکتور در این میان 
است. به این معنا که ساز و کارهایی را ایجاد کنیم که تجار ایرانی و روسی 

بر مبنای آن ارتباط درستی با یکدیگر برقرار کنند.
وی افزود: مسئله اصلی این است که ویژگی ها و فرصت های اصلی بازار 
روسیه مشخص شود. ضمن اینکه توزیع کنندگان اصلی بازار روسیه با تجار 
ایرانی آشنا شوند. در سال های گذشته شاهد بودیم که توزیع کالاهای 

ایرانی در روسیه توسط کشورهای ثالث انجام می شد.

بازار روسیه متفاوت از بازارهای سنتی �
رئیس سازمان توسعه تجارت با اشاره به اینکه باید تفاوت بازار روسیه 
را با بازارهای سنتی ایران مانند عراق مشخص کنیم، گفت: بازار روسیه 
متفاوت است و این در حالی است که ورود بدون شناخت نیروی دافعه 
خواهد شد. ممکن است این موضوع سبب شــود که تجار تصور کنند 
نمی توان در بازار روسیه موفق شــد اما این موضوع غلط است. ما تلاش 
کردیم تا با اعزام هیئت های تجاری به روسیه و برعکس نیاز های کالایی 

روسیه را به درستی شناسایی کنیم.
وی تاکید کرد: این موضوع محدود به مسکو نبوده و تلاش شده تا از 
جمهوری های مختلف روسیه در آن شرکت کنند. تا امروز بیش از ۲4 
هیئت رفت و آمد داشته اند. در حال حاضر باید از ظرفیت های اتحادیه ها و 
اتاق های بازرگانی استفاده کنیم. گرچه ایراداتی به عملکردها وارد است اما 
در حال حاضر انتظار داریم که نهادهایی مانند اتاق بازرگانی یا اتاق تعاون 
وظیفه ساماندهی تجار بخش خصوصی را به عهده داشته باشند. به گفته 
پیمان پاک، با ایجاد سامانه های مشخص و همکاری طرف مقابل ارتباط 
خوبی بین تجار دو کشور برقرار می شود ضمن اینکه شیوه اعزام هیئت ها 
و مجموعه های مختلف نیز در اطلاعیه های سازمان توسعه تجارت وجود 

دارد و از سوی اتاق ها نیز اطلاع رسانی می شود.
وی فاکتور دوم را حضور در نمایشگاه های روسیه عنوان کرد و افزود: 
در شهریورماه امسال یک نمایشگاه تخصصی از توانمندی های ایران در 
روسیه برگزار خواهد شد. همچنین نمایشگاه های تخصصی دیگری نظیر 
قطعات خودرو در حال برنامه ریزی است. برنامه ما این است که در تمامی 
نمایشگاه های تخصصی که در روسیه برگزار می شود پاویون تخصصی 

داشته باشیم.
رئیس سازمان توسعه تجارت، موضوع استفاده از پلتفرم ها را فاکتور 
سوم معرفی کرد و ادامه داد: اگر بخواهیم یک پلتفرم ایرانی را در روسیه 
گسترش دهیم به سرمایه گذاری زیادی نیاز خواهد بود. ما تلاش کردیم 
تا با آماده کردن قراردادهایی، ارتباط بین پلتفرم های ایرانی و روسیه را 
برقرار و شرایط را برای همکاری دو طرف فراهم کنیم. به این ترتیب برخی 

فرایندها نظیر ایجاد سفارش و ارسال آنها تسهیل 
خواهد شد.

وی فاکتور نهایی را توسعه ارتباطات تجاری عنوان 
کرد و یادآور شد: مرکز گسترش تجارت روسیه در 
ایران فعال شده است. همچنین مجوز ایجاد مرکز 
تجارت ایران در روسیه نیز صادر شده و اتاق تعاون 
متولی آن اســت. این مجموعه قرار است در حوزه 
کمک به انتقال ارز، خدمات بیمــه ای و حقوقی، 
تبادلات مالی، برقراری ارتباط تجار و کلیه اقدامات 
مورد نیاز تجار برای صادرات و واردات کالا به تجار 
ایرانی کمک کند. در حقیقت این مجموعه به عنوان 
سفارت تجاری جمهوری اسلامی ایران در روسیه 

فعال خواهد شد.
پیمان پاک افزود: پس از ارتباط تجار و برقراری قراردادها دولت باید 
برخی اقدامات مانند تسهیل انتقال ارز، مسایل گمرکی، حمل و نقل و 
لجستیک را تســهیل کند. تجاری که علاقه مند به ورود به بازار روسیه 
هستند باید بدانند که دولت با برنامه وارد شده و قصد حمایت از تجار دارد.

وی افزود: یکی از موضوعات اصلی بحث لجستیک است. کشتیرانی 
خزر اقدامات بسیار خوبی انجام داده است و تحولات خوبی رخ داده است. 
مسیرهای جدید نیز انجام شده است. بحث لایروبی گمرک آستارا نیز 
مطرح است. سفارش لازم برای خرید کشتی رورو انجام شده است. در 
حوزه بانکی نیز اقدامات بسیار خوبی با همکاری میربیزنس بانک روسیه 
انجام شده و هزینه نقل و انتقال ارز به شدت کاهش یافته است. منابعی 
نیز برای اعتبار خریدار به میربیزنس بانک منتقل خواهد شد. علاوه بر 
اعتبار، صندوق تضمین صادرات نیز فعال است و به تجار خدمات رسانی 

خواهد کرد.
رئیس سازمان توسعه تجارت افزود: در بحث صندوق ضمانت صادرات 
قراردادی با صندوق روسی آماده شــده و به زودی نهایی می شود تا در 
نهایت دو طرف بتوانند اعتبارسنجی لازم را انجام دهند و بیمه نامه های 
صادراتی را صادر کنند. به صورت همزمان در حال پیگیری شبه ال سی 
هستیم اما تا زمانی که بتوانیم فرایند مربوط به آن را آماده کنیم می توانیم 

از بیمه نامه های این چنینی استفاده کنیم.
پیمان پاک در خصوص استفاده از رمز ارزها برای تسهیل تجارت دو 
کشور گفت: در استفاده از رمز ارز ها نیز با طرف روسی به توافقات خوبی 
رسیدیم تا بتوانیم هم با تحریم ها مقابله کنیم و هم اینکه اعتماد لازم در 
معاملات داشته باشیم. در حال حاضر در خصوص ۷00 قلم کالا تجارت 
ترجیحی داریم که برای یک سال تمدید شده است. این امکان نیز وجود 
دارد که ۸0 درصد کالاهای مبادله ای بین دو کشور تحت عنوان تجارت 

آزادتعرفه هایشان صفر شود.

امنیت خاطر تجار با امضای توافقنامه تجارت آزاد با اوراسیا �
در ادامه این کارگاه سیدی، مشاور اموربین الملل سازمان توسعه تجارت 
نیز با تاکید بر این نکته که با پیوستن به موافقنامه های تجارت آزاد سرعت 
پیشرفت اقتصاد بیشتر می شــود گفت: حدود ۲.5 سال مذاکره برای 
توافقنامه تجارت ترجیحی با اوراسیا داشتیم که سرانجام حدود 3 سال 

پیش به نتیجه رسید و تعرفه ۸0 درصد کالا کاهش یافت.
وی افزود: در ادامه مذاکره برای توافقنامه تجارت آزاد با اوراسیا ادامه 
یافت که اکنون مراحل پایانی خود را سپری می کند. فهرست ۲0 درصد 
کالاهایی که مشمول تجارت آزاد نمی شوند آماده شده و در اختیار طرفین 

قرار گرفته است.
سیدی تجارت آزاد را فرصت مناسبی برای تجار خواند و گفت: بعد از 
امضای این موافقتنامه دیگر دولت ها نمی توانند نسبت به کالاهایی که 

تعرفه آنها صفر شده، قوانین جدید صادرات و واردات وضع کنند.

   مرکز گسترش 
تجارت روسیه در 
ایران فعال شده 
است. همچنین 

مجوز ایجاد مرکز 
تجارت ایران در 
روسیه نیز صادر 

شده و اتاق تعاون 
متولی آن است. 

این مجموعه قرار 
است در حوزه 

کمک به انتقال ارز، 
خدمات بیمه ای و 
حقوقی، تبادلات 
مالی، برقراری 

ارتباط تجار و کلیه 
اقدامات مورد نیاز 

تجار برای صادرات 
و واردات کالا به 

تجار ایرانی کمک 
کند. در حقیقت این 
مجموعه به عنوان 
سفارت تجاری 

جمهوری اسلامی 
ایران

 در روسیه فعال 
خواهد شد

 علیرضا پیمان پاک 
رئیس سازمان توسعه تجارت
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1- آمارهای وزارت نیرو نشان می دهد که »ظرفیت تولید برق« 
کشور به ۸۷ هزار مگاوات رســیده، در حالی که در پیک مصرف و 
زمانی که همه نیروگاه ها با بیشینه ظرفیت خود کار می کنند، توان 
عملی تولید برق کشور به زحمت از 56 هزار مگاوات عبور می کند و 
امسال نیز بنا بر گفته مقامات ایران، انتظار می رود کشور در تابستان 
با 13 هزار مگاوات کسری برق مواجه باشد. این در حالی است که 
نیاز ایران به برق در تابســتان کمتر از ۷0 هزار مگاوات است و اگر 
واقعاً ایران توان تولید ۸۷ هزار مگاوات برق داشــت، در تابستان 
می توانست 1۷ هزار مگاوات برق اضافی داشته باشد که معادل ۲.5 
برابر کل مصرف برق عراق است. حتی واردات برق به کشور از ابتدای 
امسال نیز انجام گرفته  است. بر اساس برخی آمارها کشور با 15 هزار 

مگاوات کمبود برق مواجه است.
۲-  صادرات گاز ایران به عراق به دلیل تسویه نشدن بدهی این 

کشور، با وقفه مواجه شده است.
3- در گزارشی به نقل از شــرکت ملی گاز ایران، کشور در سال 
گذشته ۲3۸ میلیارد متر مکعب مصرف داخلی داشته و 1۷ میلیارد 
متر مکعب نیز صادرات گاز داشته است. بنا بر این تولید واقعی گاز 
کشــور حدود ۲55 میلیارد متر مکعب، معادل ۷00 میلیون متر 
مکعب در روز است. این در حالی اســت که مقدار گاز مصرفی در 
بخش های نیروگاهی، صنایع عمده، خانگــی و تجاری در برخی 
روزهای ســرد ســال  ۷۸۸.9 میلیون مترمکعب بوده که 116.1 
میلیون مترمکعب گاز به نیروگاه ها و 106.5 میلیون مترمکعب 
به صنایع عمده کشور تحویل شد و سهم بخش خانگی و تجاری 
از این مقدار 566.3 میلیون مترمکعب گاز بوده که عدد بســیار 

قابل توجهی است.
میزان تولید گاز در کشور به دلیل فرسودگی و نبود سرمایه گذاری 

کافی، افزایش میــزان مصرف در بخش هــای خانگی، صنعتی، 
نیروگاهی و نیاز به ارز، با عدم تعادل روبروست و هم در فصل سرد و 
هم در فصل گرم، موجب بروز مشکلات عدیده ای اعم از خاموشی 
منازل و صنایع در فصل تابستان و تعطیلی بخش هایی از تولید در 
فصل زمستان برای واحدهایی چون سیمانی ها و حتی فولادی ها 

شده است.
صرفه نداشتن تولید برق در استفاده از سوخت های فسیلی، کم 
بودن راندمان تولید، بی توجهی به نرخ رشد مصرف در سال های 
آتی، نبود ســرمایه گذاری، نگاه ارزآوری، بی برنامگی و تاخیر در 
سرمایه گذاری برای انرژی های تجدیدپذیر بادی و خورشیدی، ورود 
متقاضیان جدید به بازار کار، اشتغال و صنعت و استفاده نکردن از 
تجربیات موفق دنیا در زمینه توسعه زیرساخت های فنی و اجتماعی 
تولید و مصرف بهینه انرژی های پاک، بی شــک مهم ترین عوامل 

عقب ماندگی صنعت برق از انتظارات معمول است.
فارغ از تحمیل مشکلات معیشتی و زندگی اقشار مختلف مردم 
نگرانی از قطعی برق به ویژه در نقاط مختلف جنوب ایران، برخی 
صنایع پیشــران از جمله فولاد در رده صنایع آســیب  پذیر قرار 
خواهند گرفت. تجربه قطع بــرق 45 روزه برخی واحد های این 
صنعت در سال گذشته و افت میزان تولید به حد 30 درصد ظرفیت، 
موجب نامه نگاری به وزیر نیرو نیز شد. تا جایی که درخواست شد تا 
حد ممکن جلوی صادرات برق به کشورهای همسایه گرفته شود 
تا منجر به تعطیلی واحدهای تولیدی ملی نشود و در این شرایط 

سخت اقتصادی واحدها با چالش بیشتر مواجه نشوند.
در میان قصه کهنه و افســانه ای صنعت برق که البته زحمات 
بسیاری برای توسعه آن در کشور صورت گرفته اما به دلایلی که 
اشاره شد، با اســتانداردهای تولید و مصرف و عرضه و تقاضا و از 

ید آ بر که  بو  جو  رشید  خو ز  ر  نو

اهمیت انرژی های پاک 
در کشوری چهارفصل 
همچون ایران با منابع 

عظیم خورشیدی و 
همچنین باد مداوم 

در استان سیستان و 
بلوچستان، خراسان 

شمالی و جنوبی، زنجان، 
سواحل بادخیز مکران 

و مناطق کوهستانی 
متعدد را باید از زبان 
متخصصین غرب و 

شرق هم جویا شد و 
از تجربیات آنها نیز 

استفاده کرد

مسعود طاهری
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همه مهم تر مسایل زیســت محیطی و کمبود آب و آلودگی 
سوخت های فسیلی، فاصله زیادی دارد.

انرژی هســته ای در کشــور که با راه اندازی نیروگاه بوشهر 
می رفت تا جان تازه ای به تولید برق بدهد، در انزوای سیاسی 
گیر افتاده تا جایی که مصائب برق هســته ای و تبعات مترتب 
بر آن در ۲0 سال گذشته، تکرار این کارخانه در حاشیه را غیر 

ممکن کرده و البته کسی اثری از برق ارزان هسته ای هم ندید.
در این میان اســتفاده صحیح از  نعمــات خداوندی بر این 

سرزمین، همچنان راه چاره است.
 رئیس سازمان انرژی   های تجدید پذیر و بهره   وری برق ایران 
به تازگی از احداث 10  هزار مــگاوات نیروگاه جدید در بخش 
انرژی   های تجدیدپذیر با کمک سرمایه گذاران بخش خصوصی 
در 4 ســال آینده خبر داده که برخی کورسوهای امید را زنده 
می کند و البته یک واقیعت تلخ دارد و آن اینکه بخش دولتی و 

عمومی هنوز این ظرفیت را  نمی بیند.
 گفته شده:  انرژی   های تجدیدپذیر کشورمان تنها یک درصد 
سهم نیروگاهی کشور را به خود اختصاص داده   اند که سهم بسیار 
ناچیزی است. اکنون ظرفیت نصب   شده نیروگاه   های تجدید پذیر 
کشور حدود 900 مگاوات است که 310 مگاوات نیروگاه بادی 

و 390 مگاوات نیروگاه خورشیدی است.
تاخیر در نگاه متولیان تولید صنعت برق به آفتاب عالم تاب 
بالای سر خود، در حالی اســت که اروپای همیشه ابری پس 
از حمله روســیه به اوکراین و برنامه برای کاهش 90 درصدی 
وابسته به نفت و گاز روسیه تا پایان سال میلادی جاری، اکنون 
ارقام کلانی برای احیای انرژی خورشــیدی و بادی در دست 

اقدام دارد.

اتحادیه اروپا برای امسال در نظر دارد که واردات گاز از روسیه 
را دو سوم )100 میلیارد متر مکعب( کاهش دهد و تا سال ۲0۲۷ 

کلاً خرید گاز از این کشور را متوقف کند.
اعضای کمیسیون اروپا همچنین توافق کرده اند که تا سال 
۲0۲۸ تولید برق از منابع تجدیدپذیر را ۷۲5 گیگاوات افزایش 
داده و به بیش از دو برابر رقم فعلی برســانند. در مجموع قرار 
است تا پایان دهه جاری، منابع تجدیدپذیر سهمی 45 درصدی 
در تولید برق اتحادیه اروپا داشــته باشد که پنج درصد بیشتر 
از اهداف قبلی اســت. آمارهای آژانس بین المللی انرژی نشان 
می دهد که اتحادیه اروپا پارسال 4۷ گیگاوات به ظرفیت تولید 
برق از منابع تجدیدپذیر خود اضافه کرده است. اسپانیا، فرانسه، 
لهستان و آلمان بیشترین سهم را در رشد تولید برق پاک این 

اتحادیه داشته اند.
در کل قرار است 113 میلیارد یورو در انرژی های پاک و 65 
میلیارد یورو سرمایه گذاری اضافی در پروژه های صرفه جویی 
انرژی این اتحادیه انجام شود. بقیه سرمایه گذاری ها صرف اتصال 
شبکه برق اعضا، توسعه پایانه های گاز مایع، خطوط لوله گازی 

جدید و منابع جایگزین نفت و گاز روسیه خواهد شد.
اهمیت انرژی های پاک در کشوری چهارفصل همچون ایران با 
منابع عظیم خورشیدی و همچنین باد مداوم در استان سیستان 
و بلوچستان، خراسان شمالی و جنوبی، زنجان، سواحل بادخیز 
مکران و مناطق کوهستانی متعدد را باید از زبان متخصصین 
غرب و شرق هم جویا شــد و از تجربیات آنها نیز استفاده کرد. 
سال ها پیش باید ســهم تولید انرژی های تجدیدپذیر به 40 
درصد از کل تولید برق کشور می رســید که شوربختانه با بی 

تفاوتی روبرو بوده است. امروز باید این صنعت را جدی بگیریم .

 تقسیم سود ۱۱۵ تومانی 
در مجمع فولاد  آلیاژی ایران 

در مجمع عادی ســالیانه 
فولاد  آلیاژی ایران به ازای هر 
سهم 11۵ تومان سود تقسیم 
شد.  مدیرعامل شرکت فولاد آلیاژی ایران در 
مجمع عادی سالیانه این شرکت از کارخانه 
فولادســازی،  کارخانه نورد سبک، کارخانه 
عملیات حرارتی و تكمیل کاری و بازرســی 
محصول به عنوان چهار کارخانه مجزا در این 
شرکت نام برد.  وی با اشاره به افت در تولید 
و مقدار فروش در شرکت فولاد  آلیاژی ایران 
به دلیل قطعی برق، اظهارداشــت:  راندمان 
ریخته گری یک و دو )بلوم و بیلت(  نسبت به 
سال قبل هر کدام در حدود 0.0۵ درصد بهبود 
یافت.  علیرضا چایچی با اشــاره به افزایش 
صادرات این شرکت در سال 1۳۹۹ از ۳1 هزار 
تن به 4۶ هزار تن در سال 1400،  ابراز داشت: 
در سه ماهه اول ســال 1401 به نسبت مدت 
مشابه سال قبل با افزایش تولید همراه بودیم 
و از 14۵ هزار تن به 1۵1 هزار تن رسیده ایم.  
وی با اشاره به پیشرفت فیزیكی 81 درصدی 
پروژه یزد یک با پیش بینی ۷00 هزار تن بیلت 
فولادی، اعلام کرد که این پروژه تا پایان سال 
به بهره برداری خواهد رسید.  مدیرعامل فولاد 
آلیاژی ایران ادامه داد: در این پروژه 400 هزار 
تن ظرفیت فولاد آلیاژی و ۳00 هزار تن فولاد 
مهندسی تولید می گردد.  وی تصریح کرد: 
پیش بینی می گردد کــه از ظرفیت 400 هزار 
تنی فولاد آلیاژی در پروژه کلاف و وایر استفاده 
شود.  وی از پروژه تولید کلاف و وایر با ظرفیت 
400 هزار تنی به عنوان پروژه ای در این شرکت 
نام برد که از خردادماه ســال جاری وارد فاز 
اجرا شده است.  چایچی پیش بینی کرد که 
پروژه تولید کلاف و وایر در ۲4 ماه آینده مورد 
بهره برداری قرار گیرد.  وی با بیان تلاش های 
این شرکت در احداث نیروگاه ۳۳0 مگاواتی،  
اظهار داشت:  با توجه به رو به افول بودن ترند 
فولاد عام، به دنبال تولید فولادهای خاص و 
آلیاژی هستیم.  وی با اعلام خبر انتشار اوراق 
بدهی جهت تامین مالی طرح های توسعه ای 
شرکت،  ابرازداشت:  با توجه به وجود تقاضای 
۳0 هزار تنی و کسری ۲0 هزار تنی در استیل 

کرد، تلاش برای تولید این محصول را داریم. 
مدیرعامل فــولاد آلیاژی ایــران  خبر از 
عرضه سهام فغدیر در بازار داد و گفت: هزینه 
مسوولیت اجتماعی شرکت از ۲0 به ۳0 میلیارد 
تومان افزایش خواهد یافت.  در پایان این مجمع  

11۵ تومان سود به ازای هر سهم تقسیم شد. 
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ذوب آهن اصفهان به عنوان اولین تولید کننده فولاد در 
ایران، با دارا بودن استانداردها و گواهینامه های گوناگون 
و بر پایه شعار دیرینه با اطمینان بســازید در کنار تامین 
نیاز داخلــی، مرزهای بین المللی را نیــز برای صادرات به 
بیش از بیست کشور جهان درنوردیده است و این افتخار 
آفرینی ها سبب شــد شناســنامه صنعت فولاد ایران به 
عنوان تنها شرکت ایرانی،در تاریخ هفتم تیرماه گواهینامه 
همولوگیشــن را برای صادرات محصول میلگرد آجدار به 

کشور آلمان دریافت نماید.  
محمد صدری مدیر کیفیت فراگیر ذوب آهن اصفهان در 
این خصوص به خبرنگار ما گفت: با توجه به مطالعه بازار 
و نیازسنجی انجام شــده جهت صادرات به کشور آلمان، 
محصولات میلگرد آجدار مطابق استاندارد DIN۴۸۸ در 
دســتور تولید قرار گرفت، لذا با نماینــده ممیزی و تایید 
کننده نهایی محصول مطابق این استاندارد، جهت انجام 
ممیزی و ارزیابی شــرایط فنی و فرایندهای ســازمان با 
الزامات استاندارد های ISO۹۰۰۱ و DIN۴۸۸ از انتهای 

سال 99 هماهنگی های لازم به عمل آمد.   
مدیر کیفیت فراگیر ذوب آهن اصفهــان تصریح کرد: 
بر این اساس کلیه فرایندها و دســتورالعمل های مرتبط 
 ISO شرکت مطابق با الزامات سیســتم مدیریت کیفیت
9001:۲015 مورد بررسی و ممیزی قرار گرفت که نهایتاً 
منجر به صدور گواهینامه جهــت محصول میلگرد آجدار 

مطابق با استاندارد DIN۴۸۸  گردید.   
ســیاوش خواجوی مدیر بخش فولادسازی ذوب آهن 
اصفهان نیز در ادامه گفت: مطابق با گواهینامه همولوگیشن 
برای محصولات B۵۰۰B )نوعی میلگرد آجدار(، بر اساس 
دســتور العمل موجود در فولادســازی برای این مارک، 
ذوب مطابق با شــرایط خاص و با توجه به کلیه پارامترها 

آماده شد.
محمود پور شعبان مدیر آزمایشگاه مرکزی شرکت نیز 
گفت: جهت انطباق با الزامات استاندارد DIN 4۸۸ لازم 
بود تا پس از بررســی استاندارد توســط تیم کارشناسی 
آزمایشــگاه مرکزی، تســت ها، متد و تجهیــزات مورد 

نیاز مشــخص گردد. پس از انجام این مهــم، کیفیت این 
محصولات با انجام تست های مذکور با صحت و دقت بالا و 
با بکارگیری تجهیزات پیشرفته توسط آزمایشگاه های این 

مدیریت صحه گذاری گردید.
علیرضا مهرابی قائم مقام مدیر مهندســی نورد شرکت 
نیز با اشــاره به اینکه ذوب آهن اصفهان اولین شــرکت 
ایرانی است که موفق به دریافت گواهینامه همولوگیشن 
شــد، بیان کرد: این گواهینامه، کیفیت مطلوب محصول 
میلگرد آجدار و خواص مکانیکی منحصر به فرد آن را نشان 
می دهد. قائم مقام مدیر مهندسی نورد ذوب آهن اصفهان 
گفت: اخذ این گواهینامه مســیر را برای ورود محصولات 
ذوب آهن به بازار های کشور آلمان هموار می کند و ارزش 

آفرینی فراوانی را در پی دارد.
شایان ذکر اســت این موفقیت بر پایه نیازسنجی های 
صورت گرفته توسط معاونت بازاریابی و فروش و به منظور 
حضور در بازارهای اروپایی با همکاری بخش های مختلف 

شرکت به ثمر نشسته است.

در راستای صادرات میلگرد آجدار به کشور آلمان

ذوب آهن اصفهان گواهینامه همولوگیشن را دریافت کرد
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 ظرفیت تولید آهن اسفنجی »فجهان« 4 برابر می شود

جزئیات طرح های توسعه جهان فولاد سیرجان

مهندس علی عباســلو مدیرعامل مجتمــع جهان فولاد 
ســیرجان در خصوص طرح های توســعه این شرکت گفت: 
در سال 1401 طرح های توسعه ای متعددی شامل دو طرح 
آهن اسفنجی در دستور کار داریم که در حال نصب تجهیزات 
هســتیم با اجرای این دو طرح احیاء مستقیم، ظرفیت تولید 

آهن اسفنجی این مجتمع 4 برابر خواهد شد.
علی عباسلو با ارائه جزئیات بیشــتر گفت: ظرفیت این دو 
طرح آهن اسفنجی شامل یک طرح به ظرفیت 1 میلیون و 50 

هزار تن و دیگری به ظرفیت 1 میلیون و ۷50 هزار تن است.

زمان بهره برداری از طرح های توسعه �
مدیرعامل مجتمع جهان فولاد عنوان کرد: این شــرکت با 
حمایت سهامداران خود به دهه دوم فعالیت هایش وارد شده 
است و امیدوار هستم این حمایت ها ادامه دار باشد تا طرح های 
توسعه ای را که آغاز کرده ایم و آینده شرکت را رقم می زند، در 

زمان تعیین شده به بهره برداری برسانیم.
عباسلو افزود: با اجرای دو طرح آهن اسفنجی ظرفیت تولید 
آهن اســفنجی ما 4 برابر خواهد شد در واقع از 950 هزار تن 

فعلی به 3 میلیون و ۸00 هزار تن افزایش خواهد یافت.
وی ادامه داد: عمده فعالیت های خود را بر اجرای طرح های 
توســعه متمرکز کرده ایم تــا حداکثر در 4 ســال آینده به 
بهره برداری برســد. البته تمام تلاش بر آن اســت تا در نیمه 
دوم 140۲ و 1403 شــاهد 4 برابر شدن ظرفیت تولید آهن 
اسفنجی باشــیم. در ادامه نیز ظرفیت تولید فولاد را از یک 

میلیون تن به سه میلیون تن خواهیم رساند.

سایر طرح های توسعه »فجهان« �
عباسلو با ارائه جزئیات بیشتر گفت: یکی دیگر از طرح های 
مجموعه ما پروژه ذوب و ریخته گری و نورد ورق است که این 
پروژه در مرحله مناقصه است که اسناد آن را آماده کرده ایم و 
با انتخاب پیمانکار عملیات اجرایی آن را شروع خواهیم کرد.

مدیرعامل جهان فولاد سیرجان از پروژه احداث خط کلاف 
و ذوب آلیاژی نیز خبر داد و گفــت: برنامه های مقدماتی این 
پروژه نیز در حال آماده سازی است و به زودی عملیات اجرایی 

آن را شــروع خواهیم کرد. وی تصریح کــرد: ارتقای کیفی 
محصولات نیز در برنامه ها قرار گرفته است. فولادی که امروز 
تولید می شود فولادی معمولی اســت، اما در تولیدات آینده 
به ســمت تولید فولاد آلیاژی می رویم و قرار است 500 هزار 
تن فولاد آلیاژی تولید شود. در حال حاضر محصول نهایی ما 
میلگرد است که به دنبال تولید ورق هستیم تا ارزش افزوده 
بیشتری به همراه داشته باشــد. وی کارخانه اکسیژن را نیز 
یکی دیگر از طرح های این شرکت برشمرد و در این خصوص 
نیز گفت: این طرح در مرحله مطالعاتی و ظرفیت سنجی است 

و بعد از انجام این مراحل وارد مناقصه خواهد شد.

چالش کمبود برق �
مهندس عباســلو با اشــاره به شــروع فصل گرمــا و آغاز 
محدودیت مصرف برق صنایع گفت: قطعی های برق ســال 
گذشته فعالیت این شرکت را با اختلال همراه کرد و به ویژه 
منجر به خاموشی کوره ها در این مجموعه شد. بنابراین دولت 
می باســت به فکر تامین برق صنایع باشــد و به سمت تولید 

انرژی های پاک برود.
وی افزود: اگر امسال نیز کسری برق وجود دارد، می بایست 
محدودیت ها بین همه صنایع عادلانه تقسیم شود نه این که 
روی یک صنعت خاص متمرکز شــویم و محدودیت ها را به 
صنعتی خاص تحمیل کنیم. بهتر است در زمینه صرفه جویی 
برق فرهنگ سازی های لازم صورت گیرد و از اتلاف انرژی در 

بخش خانگی جلوگیری شود.

مقررات ثبات داشته باشد �
مدیرعامل مجتمع جهان فولاد سیرجان تأکید کرد: هرنوع 
تغییر مقررات به صورت آنی، تاثیر منفی روی صادرات دارد و 
موفقیت در هر حوزه ای، ناشی از پایداری قوانین و مقررات در 
هر کشوری است. در ماه های گذشته بحران اوکراین فرصتی 
پیش روی کشورها قرار داد و ایران هم می توانست با افزایش 
صادرات فولاد، سهم خود را از این شــرایط داشته باشد، اما 
بخشــنامه وضع عوارض صادراتی اجازه نــداد از این فرصت 

به خوبی استفاده شود.

   عمده فعالیت های 
خود را بر اجرای 
طرح های توسعه 
متمرکز کرده ایم تا 

حداکثر در ۴ سال آینده 
به بهره برداری برسد. 
البته تمام تلاش بر آن 
است تا در نیمه دوم 

۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ شاهد 
۴ برابر شدن ظرفیت 
تولید آهن اسفنجی 

باشیم
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سفر پوتین به تهران
  منتظر توافق جدید »تهاتر فولادی« 

با روس ها باشیم؟

باید منتظر مانــد و دید در 
توافقات مهم اقتصادی هفته 
آینده بین روسای جمهوری 
ایران و روسیه، چه بخش هایی شامل خواهند 
شد؛ اگرچه گفته می شــود »تهاتر فولادی« 
با روســیه نزدیک است. سخنگوی کرملین 
اطلاع داده که ولادیمیر پوتین هفته آینده 1۹ 
ژوئیه )۲8تیرماه جاری( به تهران سفر می کند.
پوتین در اجلاس ســه جانبه با سید ابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور ایران و رجب طیب 
اردوغان، رئیس جمهور ترکیــه؛ در تهران 
حضور خواهد یافت و نشست های دوجانبه 
نیز برگزار خواهد کرد. با این حال، هفته آینده 
در تهران توافقات مهم اقتصادی بین ایران 
و روسیه خواهیم داشت که به احتمال زیاد، 
با سفر پوتین به تهران، امضا می شود. اینكه 
آیا در این توافقات، نامــی از صنعت فولاد 
خواهد آمد و اینكه باید منتظر توافقی مبنی بر 
»تهاتر فولادی« با روسیه باشیم؟ پرسش های 
مهمی هستند که در حال حاضر فعالان بازار 
می پرســند. در عین حال، سیدرضا فاطمی 
امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت در خردادماه 
امسال گفته است: در تهاتر کالایی با روسیه، 
واردات مواد اولیه معدنی و فولاد از مهم ترین 

برنامه هاست که به زودی انجام می شود. 
وی می افزاید: در حوزه معدن، اســتخراج 
سنگ آهن وضعیت مناسبی دارد، اما ذخایر 
معدنی دیگر مانند روی، سرب و آلومینیم رو 
به اتمام است، لذا با مذاکراتی که با کشور های 
مختلف انجام دادیم قرار شد با روسیه تهاتر 
کالایی داشته باشــیم. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با بیان اینكه شرکت های خودروسازی 
روسیه، مشكلات تولید قطعات خودرو دارند، 
توضیح داده است: زمینه برای صادرات این 
قطعات به روسیه مهیاست، ضمن اینكه ما در 
زمینه توربین های گازی ایران، فناوری های 
خوبی کســب کرده ایم که ثمره آن امضای 
قرارداد با نیروگاه های روسی برای تعمیرات 
این توربین هاست که در ازای این صادرات، 

می توانیم مواد اولیه فولاد وارد کنیم.
البته برخی فعالان بازار آهن و فولاد کشــور 
اخیرا از ورود ۵0 هزار تن میلگرد از کشــور 
روسیه به بازار ایران در یک هفته اخیر خبر 
داده اند. پیگیری های بیشتر جاکی از آن است 
که براساس گفته فعالان بازار آهن، دولت با 
محوریت وزارت صمت، بــه واردات فولاد از 

کشور روسیه اقدام کرده است.
به هر حال، باید منتظر ماند و دید در توافقات 
مهم اقتصادی هفته آینده بین روسای جمهور 
ایران و روسیه، چه بخش هایی شامل خواهند 
شد؛ اگرچه گفته می شود »تهاتر فولادی« با 

روسیه نزدیک است

در حال حاضر وزارت صنعت، معدن و تجارت به یک وزرات 
گسترده با نام مخفف »صمت« در حال فعالیت است؛ اما اخیرا 
دولت نسبت به تفکیک وزارت صمت و تشکیل وزارت بازرگانی 
روی خوش نشان داد است. به دنبال این موضوع با یک کارشناس 
فولاد گفتگو کردیم، حسین نایب درختان، مدیرعامل آذرفولاد 
امین، صنعت و معدن را متمایز با بازرگانی دانست و گفت: باید 

به طور تخصصی به این مقولات پرداخت و تفکیک وزارتخانه ها 
میتواند اتفاق خوبی باشــد. حســین نایب درختان با اشاره به 
موافقت ضمنی دولت از تفکیــک وزارتخانه ها تصریح کرد: در 
اغلب کشور های صنعتی، وزرات صنعت و معدن با بازرگانی و 
تجارت یکی نیستد؛ چرا که با مجموعه ای مواجه خواهیم شد 
که مسئولیت های متعدد و پراکنده ای دارد که گاهی رسیگی 
به آن ها سخت و زمانبر خواهد شد.وی همچنین افزود: صنعت 
و معدن یک تخصص و بازرگانی تخصص مربوط به خود را دارد؛ 
نباید تولیدکننده و اقتصاددان باهم یکی شوند، البته که باید این 
دو وزارتخانه باید با هم در ارتباط باشند، اما هر وزارتخانه در حیطه 
تخصصی خود کار کند تا به این شکل تصمیم گیری ها کارشناسی 
شده تر پیش رود.مدیرعامل آذرفولاد امین در آخر تصریح کرد: 
به دلایل ذکر شده من موافق جداســازی این دو وزارت خانه و 

شکل گیری وزارت ها و تشکل های تخصصی تر هستم.

حسین نایب درختان
مدیرعامل آذرفولاد امین

تفکیک بازرگانی از صنعت اقدامی تخصصی است

؟ د می شو م  را آ ر  زا با  

طرح عملیاتی و زیست محیطی تصفیه دوباره و بازچرخانی 
آب شرکت مبین انرژی خلیج فارس به بهره برداری رسید.

بنا بر اعلام صنایع پتروشیمی خلیج فارس، با راه اندازی 
این واحد، تخلیه پســاب تصفیه شــده به صورت مستقیم 
متوقف شــده و با بازچرخانی در واحد های آب شیرین کن، 
90 درصد آن به آب صنعتی با کیفیت بالا تبدیل خواهد شد. 

این واحد زیست محیطی با سرمایه گذاری 3.6 میلیون یورو 
و 15 میلیارد تومان با ظرفیت تصفیه 450 متر بر ساعت آب 
با حضور عبدالعلی علی عسکری، مدیرعامل شرکت صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس به بهره برداری رسید. افزایش تولید 
با در نظر گرفتن برنامه های حفاظت از محیط زیست یکی از 

مهم ترین برنامه های هلدینگ خلیج فارس است. 

 بهره برداری از طرح زیست محیطی RO در مبین انرژی خلیج فارس
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سخنگوی صنعت برق با اشاره به اینکه از 630 هزار واحد 
صنعتی کشور تنها 50 هزار واحد، مشمول برنامه های مدیریت 
مصرف برق هستند، اعلام کرد: بهره مندی صنایع سیمانی و 
فولادی از برق در نوبت شبانه که تا 10تیرماه پیش بینی شده 

بود، تمدید شده و تداوم خواهد داشت.
»مصطفی رجبی مشــهدی« اظهار داشــت: از مجموع 
630 هزار واحد صنعتی کشور صرفا 50 هزار واحد در طرح 
مدیریت مصرف برق شرکت کرده و 5۸0 هزار واحد صنعتی از 
برنامه های مدیریت مصرف برق معاف هستند. وی ادامه داد: 
پیش بینی شده است واحد هایی که در شهرک های صنعتی 

مستقر هستند، تنها 1۲ ســاعت در هفته 
در طرح های مدیریت مصرف برق شرکت 
کنند و برای صنایع متوسط صنعتی خارج 
از شــهرک ها نیز وضعیت به همین منوال 
است. مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه 
برق ایــران همچنین خاطرنشــان کرد: بر 
اســاس برنامه ریزی که با هماهنگی وزارت 
صمت تدوین شده است، 440 واحد صنعتی 
بزرگ کشور تعطیلات تابستانی و تعمیرات 
اساسی شــان را در دوره اوج بار مصرف برق 
تابستان عملیاتی و اجرایی می کنند. رجبی 
مشــهدی با مقایســه برنامه های مدیریت 
مصرف برق ســال جاری با ســال گذشته 
تصریح کرد: قطعاً میــزان محدودیت برق 
صنایع در سال جاری که بر اساس زمان بندی 
دقیق صورت گرفته کمتر از ســال گذشته 
خواهد بود. وی درباره وضعیت برنامه مصرف 

شبانه برق صنایع بزرگ که تا دهم تیر ماه پیش بینی شده بود 
نیز افزود: »استفاده بدون محدودیت شبانه صنایع فولادی و 

سیمانی از برق کماکان تمدید شده و ادامه خواهد داشت.«
سخنگوی صنعت برق همچنین تمهیدات اندیشیده شده 
برای تنظیم بازار صنایع مشمول برنامه های مدیریت مصرف را 
یادآور شد و افزود: با هماهنگی وزارت صمت، تأمین و تنظیم 
بازار صنایع مشــمول طرح مورد توجه قرار گرفته اســت و 

ان شاءالله مشکلی در این زمینه وجود نخواهد داشت.

مدیریت مصرف تنها شامل حال صنایع نیست �
رجبی مشهدی در پاسخ به این پرسش که برخی عنوان 
می کنند چرا محدودیت مصرف بــرق به جای بخش مولد 
شامل حال بخش خانگی نشده اســت، اظهار کرد: مصرف 
برق بخش خانگی با سازوکار های تشویقی و بدون خاموشی 
از کاهش قابل توجهی در خردادماه برخوردار بوده است. در 
این طرح مشترکان خانگی به ازای هر کیلووات ساعت کاهش 
مصرف، معادل ریالی 5 برابر نــرخ آن یعنی 500 تومان به 

ازای هر کیلووات ساعت از مشوق های صرفه جویی برخوردار 
می شــوند. وی در عین حال اضافه کرد: مشــترکان دارای 
مصارف بالای بخش خانگی پایش شده و در صورت لزوم به 
آن ها اخطار داده می شود، البته امیدواریم با همکاری همه 
مشترکان نیازی به هیچگونه اخطار و قطعی برق نباشد و با 
کاهش مصرفی که انجام می شود، بتوانیم تعادل تولید و تقاضا 

را به خوبی مدیریت کنیم.
سنکرون نخستین نیروگاه صنایع با شبکه سراسری برق

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران در پاسخ به این 
که تولید 10 هزار مگاوات برق خودتامین صنایع تا چه میزان 
عملیاتی است، تصریح کرد: این برنامه عملیاتی شده است و 
حدود 50 درصد صنایع متقاضی تاکنون فعالیت های اجرایی 
خود را آغاز کرده اند، ساختگاه های آن ها مشخص و مجوز های 

لازم صادر شده است.
به گفته رجبی مشــهدی، اولین واحد نیروگاهی صنایع 
تیرماه جاری در سمنان با شبکه سراسری سنکرون شده و 

تولید برق خود را آغاز خواهد کرد.
رجبی مشهدی در این رابطه با اشــاره به ورود صنایع به 
تولید برق تجدیدپذیر خاطرنشــان کرد: 
بخشــی از ظرفیت 10 هزار مگاواتی برق 
صنایع به انرژی های تجدیدپذیر اختصاص 
داده شده است. صنایع نیز از این موضوع به 
خوبی استقبال کرده اند و همین امر به تامین 
برق پایدار و پاک واحد های تولیدی و صنعتی 

کمک شایانی خواهد کرد.

امکان خرید برق صنایع از بورس �
وی تامین برق صنایع از بورس انرژی را هم 
امکانپذیر خواند و افزود: خرید برق از بورس 
انرژی در زمان اوج مصــرف مطابق برنامه 
زمانبندی تحویل انرژی امکان پذیر است و 

مشکلی در این رابطه وجود ندارد.
سخنگوی صنعت برق در ادامه خاطرنشان 
کرد: تعامل وزارت نیرو با واحد های صنعتی 
بســیار مطلوب ارزیابی می شــود و سعی 
کرده ایم مشــکلات و محدودیت هایی کــه در بخش های 
مختلف وجــود دارد را در برنامه ریزی های مدیریت مصرف 

برق لحاظ کنیم.
وی گفت: به طور مثال واحد های داروســازی، دامداری و 
مرغداری از برنامه های مدیریت مصرف برق معاف هستند 
و تلاش شــده است حساســیت های آن ها مورد توجه قرار 
گیرد. رجبی مشهدی با اشاره به این که طی روز های اخیر 
توانستیم رکوردزنی اوج مصرف برق کشور را به خوبی پشت 
سر بگذاریم، تصریح کرد: تابستان گذشته مصرف برق رکورد 
6۷ هزار و 1۲ مگاوات را به ثبت رساند و این در حالی است که 
مصرف برق در سال جاری به بیش از 6۷ هزار و 31۸ مگاوات 

رسیده است.
وی اضافه کرد: امیدواریم با همــکاری خوبی که تاکنون 
مشترکان تمامی بخش ها اعم از خانگی، صنعتی و حتی بخش 
اداری داشته اند و تداوم این همکاری ها، شبکه برق تا پایان 
دوره گرما پایدار بوده و برق مشترکان با حداقل محدودیت 

تامین شود.

مصطفی رجبی مشهدی
 مدیرعامل 

شرکت مدیریت شبکه برق ایران

امیدواریم با همکاری 
خوبی که تاکنون 
مشترکان تمامی 

بخش ها اعم از خانگی، 
صنعتی و حتی بخش 

اداری داشته اند و تداوم 
این همکاری ها، شبکه 

برق تا پایان دوره 
گرما پایدار بوده و برق 

مشترکان با حداقل 
محدودیت تامین شود

 خطوط معدن چادرملو 
توسط محققان دانشگاه امیرکبیر 

هوشمندسازی می شود

دکتــر محمدکریمی مدیر 
پژوهشی دانشگاه امیرکبیر 
گفت: طرح هوشمندسازی 
خطوط فرآوری معدن چادرملو توسط دانشگاه 
امیرکبیر و با همكاری دانشگاه اردکان در حال 

انجام است.
 وی افزود: با اجرای این طــرح که با توصیه 
مدیرعامل شــرکت انجام می شود اتفاقی نو 
و کارآمد در صنعت معدنی کشــور به وجود 
می آید و این لازمه به روز شدن در عصر انقلاب 
صنعتی چهارم است که موضوع آن به نوعی 
هوشمندسازی و استفاده از هوش مصنوعی 

برای بهبود فرایندها در خطوط تولید است.

 کریمی با اشاره به اینكه این فرآیند به تدریج در 
خط تولید معدن چادرملو اجرایی می شود گفت: 
هدف از این اقدام تولید محصولات باکیفیت تر، 
ارزان تر، با بهره وری بیشتر و حفاظت بیشتر از 

محیط زیست است.
مدیر پژوهشی دانشــگاه امیرکبیر تصریح 
کرد: مدیرعامــل چادرملــو در این پروژه 
بسیار جســورانه وارد شــده است؛ چراکه 
هوشمندســازی از موضوعات بسیار مهم 
بین المللی است و تلاش چادرملو این بوده که 

بتواند در این حوزه پیشگام باشد.
 هوشمندســازی، کمک بســیار بزرگی در 
تصمیم ســازی به مدیران می کند تا  بهبود 
محصولات و اقتصادی کــردن فرآیندها را 

دنبال کنند.
گفتنی اســت در حال حاضر تمامی عملیات 
معدن کاری چادرملو بصورت هوشمند در واحد 
دیسپچینگ مجتمع معدنی، نظارت و کنترل 
می شود که با ابتكار و خلاقیت فارغ التحصیلان 
دانشگاه یزد و حمایت شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو  طراحی و راه اندازی شده است و قرار 
اســت این فرایند هوشمند سازی در تمامی 

واحدها و خطوط تولید نیز تعمیم داده شود.

تامین برق نامحدود شبانه برای صنایع فولادی و سیمانی تمدید شد

  معافیت 5۸0 هزار واحد صنعتی 
از برنامه های مدیریت مصرف برق
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 صادرات اولین محموله میلگرد 
ذوب آهن اصفهان به اروپای شرقی

با تلاش مجموعه مدیریــت بازاریابی و 
صادرات شرکت، اولین محموله میلگرد 
تولیدی ذوب آهن اصفهان به کشورهای 

اروپای شرقی صادر و حمل گردید.
محمد نورانیان مدیر بازاریابی و صادرات 
شــرکت با بیان این مطلب افزود: »طی 
یكسال اخیر شاهد چند اتفاق تاثیرگذار 
بر بازار فولاد در کشــورهای همسایه و 
منطقه بوده ایم که از آن جمله می توان به 
تغییر دولت حاکم در افغانستان به عنوان 
یكی از مهم ترین بازارهای هدف صادراتی 
و محدودیت شــدید صادرات فولاد به 
این کشور و همچنین جنگ در اوکراین 
و به دنبال آن سقوط شدید قیمت فولاد 
اشاره کرد که این عوامل در کنار رقابت 
منفی قیمتی رقبا و ادامه شــرایط ناشی 
از تحریم ها، فرآیند صادرات محصولات 

فولادی را وارد فاز جدیدی نمود.
در واکنش به این شــرایط، استراتژی 
توســعه بازارهای صادراتی در دستور 
کار قرار گرفت و پس از مذاکرات فشرده 
قرارداد صادرات محموله میلگرد منعقد 
و محموله مذکور برای اولین بار توســط 
واگن های اروپایی به طور مســتقیم از 
 محل کارخانه تا اروپای شــرقی حمل 

گردید. 
وی در ادامــه افزود: »امــروزه بیش از 
گذشــته نیازمند تمایز در مقایســه با 
رقبا هســتیم و در این راستا گسترش 
صادرات به کشــورهای اروپایی به دلیل 
توانمندی های ذوب آهن در مقایســه با 
سایر رقبا و از طرفی فرصت ایجاد شده 
برای جایگزینی در برخی بازارهای سنتی 
رقبای منطقه ای، از اهمیت به ســزایی 
برخوردار می باشد؛ بدین منظور پیگیری 
و تمدید گواهینامه CARES از کشــور 
انگلســتان و همچنین اخذ گواهینامه 
HOMOLOGATION از کشور آلمان 

انجام گردیده است.«
لازم به توضیح اســت شرکت ذوب آهن 
اصفهان به عنوان اولیــن و تنها دارنده 
گواهینامه های معتبر یاد شده در ایران، از 
این پس قادر به صادرات محصولات خود 

به کشورهای اروپایی خواهد بود.

آل اسحاق در بخشــی از سخنان 
خــود در این مناظره گفــت: وزارت 
صنعــت مســوولیت ســاماندهی، 
مدیریت و هدایت حــوزه صنعت را 
بر عهده داشته و در حوزه معادن نیز 
به همین ترتیب است. وزارتخانه های 
ما فقط وظایف حاکمیتــی ندارند، 
بلکــه کار اجرایــی و بنــگاه داری و 
 مدیریت و شرکت داری را نیز دارند.
وی با بیان اینکه ما در چه شــرایط 
زمانی و مکانی هســتیم مهم است، 
گفت: ما در شــرایط اصلاح ساختار 
اقتصــادی هســتیم کــه نیازمند 
جهش هــای خاص اســت کــه در 
دوره های قبل انجام نشــده اســت. 
بخش عمده اقتصاد ما مربوط به این 
وزارتخانه است و ســوال اینجاست 
آیا این وزارتخانه از پس این وظایف 

برمی آید.
آل اســحاق ادامــه داد: یکــی از 
وظایف وزارت بازرگانی ســاماندهی 
نظام خارجی و حضور در صحنه های 
بین المللی و ارتباط مــا با نهاد های 
بین المللی اســت. ایــن وزارتخانه 
در نظــام واردات و صــادرات و 
چگونگــی مدیریــت ظرفیت های 
دیپلماســی  هماهنگــی  و  آن 
 سیاســی و اقتصادی وظایفی دارد.
وزیر اسبق بازرگانی با اشاره به اینکه 
ما یک تصور اولیه داریم که به مجرد 
اینکه وقتــی اســم وزارت بازرگانی 
می آید در تقابل با تولید اســت باید 
گفت این اســتدلال از کجاســت؟ 
تصریح کرد: وزارت بازرگانی مسئول 
واردات و صادرات است. هنگامی که 
من وزارت بازرگانــی بودم کل ارزی 
که در اختیار وزارت بازرگانی بود سه 

میلیارد دلار بود کــه آن هم تامین 
نیاز های باقی مانده از جنگ بود.

وزیر اسبق بازرگانی ادامه داد: پراید 
را 1۸0 میلیون به فروش می رسانند، 
نظارت وجود ندارد، نفوذی هایی که 
وجود دارند باعث این اتفاق هستند. 
نظــام توزیــع صاحب نــدارد. اکثر 
مشــکلات ناظر به بحث نظام توزیع 
است. با تشــکیل وزرات بازرگانی و 
طرح پیشنهادی موافق هستم، ولی 

باید مجدد بروزرسانی شود.
علی خضریان، نماینده مردم تهران 
در مجلس هم با اشــاره به بخشی از 
سخنان آل اسحاق گفت: باید قیاس 
دو کارنامه موجود وزارت بازرگانی و 
وزارت صنعت معدن تجارت را انجام 
دهیم. کنترل 3 میلیون نفر ذیل یک 
وزارت خانــه مخالف سیاســت های 

کلان است.
وی با طرح این ســوال که چگونه 
بحث خصوصی سازی را پیش ببریم؟ 
افــزود: زمانی کــه وزارت بازرگانی 
داشــتیم، دنبال تنظیم بــازار بود، 
اما اتفاقی که افتاده به خاک ســیاه 
نشــاندن زنجیره تولید شکر در سال 
۸6 و تا آخر دهه ۸0 را رقم زده است.

با واردات شــکر شــرکت نیشکر 
هفت تپــه 1۲0 هزار تــن در زمان 
جنگ تولید می کرد با 100 هزار تن 
ظرفیت، اما در ســال 99 به 1۸ هزار 
تن رســید این بلایی است که ما سر 

تولید آوردیم.
این نماینده مجلس گفت: در جنگ 
اقتصادی مهم ترین ابــزار که رهبر 
انقلاب 10 سال اســت می فرمایند، 
تولید اســت، اما وارد کــردن مرغ و 
گوشت زیر قیمت بازار به اسم مصرف 

کننده زمین زدن تولید کننده است.
این نماینده مجلــس تاکید کرد: 
حجم سنگین وزارتخانه صمت چند 
دستاورد داشــته اســت؟ ما تولید 
50 هزار تــن واردات گوشــت را به 
صفر رســاندیم. کدام بــه نفع تولید 
و مردمی ســازی اقتصــاد و جنگ 

اقتصادی است.
خضریان یادآور شــد: امــروز اگر 
افزایش قمیت داریــم، چون حذف 
ارز ترجیحی را انجام دادیم. خودمان 
را بگذاریم جای تولید کننده، حرفی 
که هست قانون را درست اجرا کنند، 
تامین کالا برای مردم نباید به صورت 

نقدی باشد. 
ما اگر می خواهیم بحث تورم را حل 
کنیم باید جلوی خلق پول را بگیریم 

این ها که دست بازرگانی نیست.
وی خطاب به آل اســحاق گفت: 
این نکاتی که دربــاره گرانی خودرو 
می فرمایید ناظر به صنعت اســت نه 

بازرگانی. 
مشکل گران بودن همه مربوط به 
بخش صنعت اســت. ما نمی توانیم 
در بحث مدیر ناکارآمــد بازرگانی را 

دخیل کنیم. 
این مشکلات برمی گردد به مدیران 
ناکارآمد الان یــک وزارتخانه را که 
متشکل اســت از 3 وزارت نمی توان 
هماهنگی ایجاد کــرد، وقتی منفک 

شوند دیگر امکان پذیر نیست.
این نماینده مجلس اظهار داشت: 
حالا که وظایف صمت سنگین است 
باید معادن را جدا کنیم نه بازرگانی 
را قائل به این هســتیم که حجم کار 
صمت زیاد اســت، ولــی صنعت و 

تجارت باید با هم باشند.

آل اسحاق: 
رت  زا و تشکیل  ح  طر

د شو ز  رو به  ید  با نی  زرگا با

خضریان: 
ن  د معا رت  زا  و
د شو تشکیل 

مناظره ای درباره تشكیل وزارتخانه بازرگانی با حضور  وزیر اسبق بازرگانی و نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی برگزار شــد.مناظره ای درباره تشكیل وزارتخانه بازرگانی با حضور 
یحیی آل اسحاق،  وزیر اسبق بازرگانی و علی خضریان، نماینده مردم تهران در مجلس شورای 

اسلامی از سوی بسیج دانشجویی دانشگاه تهران برگزار شد.

آل اسحاق: یکی از وظایف وزارت بازرگانی ساماندهی 
نظام خارجی و حضور در صحنه های بین المللی و ارتباط ما 

با نهاد های بین المللی است

علی خضریان: باید قیاس دو کارنامه موجود وزارت بازرگانی 
و وزارت صنعت معدن تجارت را انجام دهیم. کنترل 3 میلیون 

نفر ذیل یک وزارت خانه مخالف سیاست های کلان است

محمد نورانیان مدیر بازاریابی و صادرات
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امین رحیمی: چقدر طول کشید تا در 
دنیای معاصر ایرانی هــا بتوانند برای 
خودشــان آهن آلات و فولاد بسازند؟ 
خیلی ها نمی دانند کــه خیلی طول 
کشید و آرزویی بود که صدبار شکست 
خورد تا اینکه پیروز شــد. داســتان 
کارخانه ذوب آهن در ایــران از دوره 

ناصری شروع شد.
چقدر طول کشید تا در دنیای معاصر 
ایرانی هــا بتواننــد برای خودشــان 
آهن آلات و فولاد بســازند؟ خیلی ها 
نمی دانند که خیلی طول کشــید و 
آرزویی بود که صدبار شکست خورد 

تا اینکه پیروز شد. داستان کارخانه ذوب آهن در ایران از 
دوره ناصری شروع شد.

 در ایران از اواخر دوره ناصرالدین قاجار حرف از این شد که 
به قول مردم عهد قجر »کوره آهن تراشی« یا همان کارخانه 
ذوب آهن بسازند. نخستین کارخانه ذوب آهن نیز در اواخر 
عهد ناصری در سال 1۲66 شمســی از فرانسه خریداری 
شد که این طوری شــد: »محمدحســن امین الضرب از 
کارآفرینان زمان قاجار که دستی در صنعت داشت اجازه 
تأســیس کارخانه ذوب آهن را از ناصرالدین شاه گرفت و 
یک کوره ۸ متری با ظرفیت تولید 15 تن آهن از فرانسه 
خریداری و در آمل مســتقر کرد. اقدامات امین الضرب نه 
در میان تفکر توسعه ستیز آن زمان جایگاهی داشت و نه 
به مذاق دولت های اســتعمارگر وقت خوش آمد و همین 
باعث شــد وی به تقلب در ضرب ســکه متهم و به زندان 
بیفتد و این تجربه مسکوت بماند«. وضعیت صنعت آهن 
و فولاد در ایران در دهه های بعدی چنین بود که »ادوارد 
پولاک« طبیب مخصــوص ناصرالدین قاجــار در کتاب 
»ایران و ایرانیان« نوشته اســت: »در این مملکت جاده 
و وسایل ارتباطی وجود ندارد، ذخایر فلزات در دل خاک 
مدفون مانده اســت و آهن را به قیمت گزاف باید از خارج 

وارد کرد«.

 کارخانه هایی که خراب شدند �
بعدها در دوره مظفرالدین قاجار در سال 1۲۷9 شمسی 
دوباره یک کارخانه ذوب آهن در ایران تأســیس شد که 
داستانش این بود: »مرتضی قلی خان صنیع الدوله، داماد 
مظفرالدین شاه و نخستین رئیس مجلس شورای ملی یک 

کوره ذوب آهن  وارد کشور کرد و در داودیه فعلی نصب کرد. 
سنگ آهن این کوره از کوه های پس قلعه با چهارپایان حمل 
و به کارگاه منتقل می شــد و زغال سنگ آن هم از منطقه 
شمشک استخراج می شــد. فعالیت این کوره چند ماهی 
طول نکشید که رقبای غول پیکر خارجی با رقابت شدید 

آن را به ورشکستگی کشاندند«.
در دوران مشــروطه نیــز از آهن و فولاد خبــری نبود تا 
اینکه بالاخره در ســال 1305 شمســی مجلس شورای 
ملی تصویب کرد که ایران باید یــک کارخانه ذوب آهن 
داشته باشد. قرار شــد حدود 4 میلیون تومان به این کار 
اختصاص یابد که این یکی هم به جایی نرســید و ۷ سال 
پس از تصویب این قانون بالاخره کارخانه ای در امین آباد 
شهرری تأسیس شد که خیلی زود به دلیل کمبود آب در 

آن منطقه تعطیل شد.
در سال 131۸ شمسی دوباره یک قرارداد با آلمانی ها بسته 
شد تا یک کارخانه ذوب آهن در کرج بسازند که خورد به 
قضیه جنگ جهانی دوم و این طوری شد: »قرارداد رسمی 
با کنسرسیوم دماگ ـ کروپ آلمان به امضاء رسید... قرار 
بود کارخانه ذوب آهن کرج روزانــه 300 تن فولاد تولید 
کند... بخشی از ماشــین آلات کارخانه ذوب آهن کرج در 
این تأسیسات نصب شد اما باقی تجهیزات که در جریان 
جنگ جهانی دوم در حــال انتقال به ایران بود توســط 
متفقین توقیف شد... پس از پایان جنگ مدت ها از سوی 
دولت اقداماتی برای استرداد قطعات توقیف  شده و نصب 
کارخانه خریداری  شده به عمل آمد ولی این مذاکرات به 
جایی نرسید و بالاخره پرونده آن به کلی بسته شد«. بعدها 
در سال 133۸ شمســی دوباره همان آلمانی ها به ایران 

آمدند و مذاکراتی کردند و این کار را 
کردند: »بیش از 100 بار در چارچوب 
هیأت های مختلف به ایــران آمده یا 
از ایران نمایندگانــی به آلمان رفتند 
و چندین بار نیــز قراردادهایی برای 
مطالعه و طرح و غیره منعقد کردند و 

باز هم کار به نتیجه نرسید«.
 
آلمان رفت، شوروی آمد �

ســرانجام در ســال 1344 شمسی 
قراردادی بســته شــد تا گاز ایران با 
لوله به شــوروی برود و بــه جایش 
شــوروی کارخانه ذوب آهن اصفهان 
و ماشین سازی اراک را بسازد. ســال 1346 کار ساخت 
کارخانه توسط شرکتی با نام تیاژپروم اکسپورت آغاز شد 
و در سال 1350 کارخانه ذوب آهن اصفهان به بهره برداری 
رسید و چنین گزارش شد: »ساختمان بزرگ ترین واحد 
صنعتی کشــور با ارزش کارخانه ای به میزان ۲5 میلیارد 
ریال به دست مهندسان و کارشناســان ایران و شوروی 
افتتاح شد. ظرفیت اولیه کارخانه ذوب آهن ایران 600 هزار 
تن فولاد پیش بینی شده که ظرف سه سال به بهره برداری 
می رسد... نوع کوره مرتفع و سوخت آن زغال سنگ تعیین 
شده و تعداد شــش هزار کارگر برای ساختمان آن از روز 

نخست مشغول به کار  شدند«.
 
ایرانی ها آمدند �

معلوم است که مهندســان ایرانی خیلی زود کار را دست 
گرفتنــد و در دهه 60 که جنگ تحمیلــی بود ذوب آهن 
اصفهان یکی از ارکان صنعتی کشور بود و از دهه ۷0 نیز 
کارش بالا گرفت و توســعه یافت و یکی از ارکان آبادانی 
ایران شــد تا امروز که با ظرفیت تولیــد 3 میلیون 600 
هزار تن انواع فولاد ســاختمانی و صنعتــی، بزرگ ترین 
تولیدکننــده فولاد ســاختمانی در ایــران و بزرگ ترین 
تولیدکننده محصــولات فولادی طویــل در خاورمیانه 
اســت. محصولات ذوب آهن اصفهان که سال هاست در 
سراسر ایران در سدها و سازه های صنعتی و ساختمان ها 
و تأسیسات مهم اقتصادی به  کار رفته است و حتی در برج 
میلاد و نیروگاه اتمی بوشهر هم استفاده شده است امروزه 
به ۲3 کشور جهان صادر می شود؛ بی دلیل نبوده آن آرزوی 

بلند که ایرانی ها داشتند و حالا خدا را شکر.

ست  برخا و  رد  خو زمین  ر  چقد نی ها  یرا ا ی  ز سا د لا  فو
شد ه  رکنند د صا تا 

برای ساخت راه آهن سراسری در ایران به کارخانه ذوب آهن نیاز 
بود که وجود نداشت و به ناچار کار با ریل های وارداتی شروع شد

ذوب آهن اصفهان توسط کارشناسان شوروی ساخته شد و در 
دهه های بعدی توسط مهندسان ایرانی توسعه یافت  عکسی از نخستین روزهای افتتاح کارخانه ذوب آهن اصفهان
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یکی از مشکلات اکتشاف عدم مدیریت یکپارچه است. برای 
انجام پروژه اکتشاف در یک معدن باید همزمان از چندین بخش 
دولتی مجوز اخذ کرد. سازمان محیط زیست، وزارت صمت و 
سازمان انرژی اتمی که در تعیین تکلیف پهنه های معدنی صاحب 
اختیار هستند، از همین دست بخش های دولتی اند که برای اخذ 

مجوز باید رضایت هر سه ارگان را جلب کرد.
شرکت چادرملو دو سال پیش با هدف انجام اکتشاف واقعی 
»واحد اکتشاف« را تاســیس کرد که با هدف انجام اکتشافات 
علمی، دقیق و سیستماتیک آغاز به کار کرد و با خرید ۸ دستگاه 
حفاری از خارج از کشور در سایت چادرملو اکتشاف ژرف آغاز شد.

در صنایع معدنی متاســفانه روش مشخص و برنامه خاصی 
نداریم. این اتفاق هم چندین دلیل دارد. اول اینکه، ایران سال های 
سال است که تحت تحریم است. به همین دلیل، روش های نوین 
اکتشاف و ماشــین  آلات به راحتی وارد کشور نمی شوند. مانند 
اکتشافات ماهواره  ای که با تجهیزات به روز و با دقت بسیار بالا 
انجام می  پذیرد. ما هنوز هم از روش هایی استفاده می کنیم که 50 
تا ۷0 سال  گذشته یوگسلاوی و آمریکا از آن استفاده می کرده  اند.

ضمن اینکه، نباید صرفاً به واردات ماشین  آلات تکیه کرد. این 
ماشین  آلات فقط وظیفه حفاری را بر عهده دارند نه بیشتر از آن. 
در حالی که اکتشاف چندین مرحله دارد که فقط بخشی از آن 

مربوط به حفاری است. نخستین مرحله یافتن زمین مناسب 
حفاری   است. نمی توان هر محدوده  ای را حفاری کرد. اکتشاف 
نیاز به تکنیک و تکنولوژی پیشــرفته دارد که ما از آنها تقریباً 
بی  بهره  ایم. البته نباید تحریم ها را مقصر تمامی مشکلات دانست. 
بخش معدن و صنایع معدنی داخلی نیز بنا به دلایلی کم  کاری 

کرده   است که به آنها اشاره می کنم. 
شرکت  های بزرگ دنیا با تبلیغات و توسعه توان ادامه حیات 
دارند. اکتشافات جزئی از برنامه های توسعه  ای معادن محسوب 
می شــوند. همان گونه که کارخانه ها تکنولوژی  های روز را وارد 
کارخانه می کنند، مصرف برق را کم می کنند و...؛ معادن نیز با 
اکتشاف، خود را توسعه می دهند. متاسفانه معادن برای اکتشاف 
هزینه نمی کنند. درباره هزینه اکتشاف نیز باید به این نکته اشاره 
کرد که بعضاً سود واقعی معادن از سود اعلامی کمتر است. در 
حالی که نباید فراموش کرد هزینه اکتشافات مغفول مانده   است. 
اگر معادن به اکتشاف که وظیفه بدیهی آنهاست بپردازند بخشی 
از آن سود را باید به این موضوع اختصاص دهند. از آنجاکه عملیات 
اکتشاف پر هزینه   است معادن از انجام آن سرپیچی می کنند در 
حالی که رسیدن به سود بیشتر و توسعه معدن پس از انجام دقیق 

اکتشافات برای معادن حتمی خواهد بود.
مدیر ارشد اکتشافات چادرملو در ادامه عنوان کرد: مشکل دیگر 
عدم توجه به هزینه های اکتشافی در قیمت  گذاری محصولات 
زنجیره است. مثلاً قیمت کنسانتره سنگ آهن 16درصد قیمت 
فروش در بورس کالا )اعلامی در کدال( شمش فولاد خوزستان 
بوده است. برچه اساسی این نســبت، 16 درصد بوده است؟ آیا 
سیاستگذاران اصلاً برای اکتشافات اهمیتی قائل بوده اند؟ قطعاً 
نبوده  اند. در این وضعیت اگر معادن پروژه های اکتشافی را دنبال 
کرده و برای این عملیات هزینه   می کردند، منجر به ضرر مالی برای   
آنها می شد. به همین دلیل معادن برای دوری از ضرر و زیان به طور 

کل برنامه های هزینه  بر را متوقف می  کردند چون اکتشاف بدون 
بودجه مناسب غیرممکن است. جالب اینجاست که دقیقاً همان 
افراد تصمیم گیرنده برای قیمت  ها و دستوری کردن نرخ، سال ها 

بعد شعار »باید به اکتشافات توجه شود« می  دادند.
دکتر غفرانی سپس به این موضوع اشاره کرد که صادرکنندگان 
مجوز با عدم الزام معدن  داران به ارائه اسناد اکتشافی تفصیلی  تر 
چه ضربه  ای به معادن کشــور وارد می کننــد و گفت: به طور 
مثال معادن کوچکی در کشور ثبت شده  اند که از قضا کوچک 
نیستند چون در مرحله اکتشاف ضعیف عمل کرده  اند. اتفاقی 
که می  افتد این است که توده   بزرگی از ماده معدنی زیر رخنمون 
کوچک وجود دارد که نهان مانده است. پس از استخراج و فروش 
ماده معدنی کشف شــده، به دلیل نسبت بالای باطله به سنگ 
آنقدر افزایش می  یابد که دیگر توجیه اقتصادی ندارد که سنگ 
زیرین را که اتفاقاً ارزش بیشــتری دارد استخراج کند. یعنی 
درآمد کسب شــده، صرف باطله  برداری برای رسیدن به سنگ 
اصلی خواهد شد. در این  صورت معدن از   بین می  رود. به نظر من 
قوانین معدن در بخش تحویل معدن باید تغییر کند. یعنی زمانی 
که گزارش اکتشاف اولیه را داریم، حتما بخواهیم که اکتشاف 
تفصیلی تا عمق  های بالاتر نیز انجام شود. اگر این معدن ذخیره 
بالایی داشت شخصی که بهره  برداری از آن را برعهده دارد، باید 
توان مالی بهره  برداری از معدن را داشــته باشــد. اگر این رویه 
طی نشود اتفاقی که برای معادن سنگ آهن افتاده است برای 
تمامی معادن رخ خواهد داد. بســیاری از معادن کور   می شوند 
و با قیمت  های امروز دسترســی به توده اصلی از نظر اقتصادی 

منطقی نخواهد بود.
با موضوعات بیان شده می توان دریافت که معمای اکتشافات 
به راحتی حل نمی شود. باید دید وزارت صمت برنامه  ای برای حل 

این مشکل در نظر گرفته است یا نه.

ف کتشا ی ا ر فزا ی و نرم ا ر فزا ی سخت ا ژ لو رتقا تکنو  ا
ن د ی معا ا نه فرد ا پشتو

دکتر بزرگمهر غفرانی 
مدیر ارشد اکتشافات 

شرکت چادرملو
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 تعهد به پشتیبانی و تامین نیاز 
زنجیره تولید در »کگل«

مدیر انبارها و سفارشــات 
شــرکت معدنی و صنعتی 
گل گهــر گفت: بر اســاس 
نقشــه راهبردی شــرکت گل گهر، مدیریت 
انبارها و سفارشات در راستای تامین بهره وری 
نیازمندی های زنجیره تولید، برنامه ریزی انبارش 
و حمل محصول، در دو حوزه انبار و سفارشات با 
عنوان پشتیبان مدیریت های تولیدی در سازمان 
نقش آفرینی می کند. حامــد احمدی عنوان 
کرد: تلاش شده است تا از به وجود آمدن اقلام 
راکد و متعاقب آن خواب ســرمایه در انبار از 
طریق واگذاری اقلام راکد موجود در انبارها و 
استفاده از آن ها در طرح های توسعه ای شرکت 
و پروژه هــای جدید جلوگیری شــود. ضمن 
اینكه یكی دیگر از رویكردهای در دست اجرا، 
جمع آوری ضایعات موجود در شرکت به واسطه 
تغییر طرح و ســاماندهی محیط کار بوده است 
که سعی شــده برنامه ریزی هــای لازم جهت 
استفاده دوباره در طرح های توسعه ای گل گهر 
و... صورت پذیرد. وی افــزود: با توجه به هدف 
تعیین شــده ســازمان با موضــوع تداوم 
تولید، پیشروی معادن و افزایش تولید و کمبود 
فضای دپوســازی محصول به عنوان یكی از 
مهم ترین چالش های مهم، مطرح می شود که این 
امر نیز با تسطیح و آماده سازی زمین های موجود 
در سایت های گل گهر، در حال پیگیری و انجام 
است. مدیر انبارها و سفارشات گل گهر بیان کرد: 
احداث و جانمایی سیســتم های توزین جدید 
با هدف صرفه جویی در وقت و بالا بردن درصد 
آماده به کاری به عنــوان آخرین فیلتر تحویل 
میزان مقادیر تعیین شــده فروش محصول به 
مشــتری، یكی دیگر از اهداف کلان و در حال 
پیگیری مدیریت بوده است که با توجه به تعریف 
شاخص و پایش های مستمر دستیابی به این امر 
مهم، تاکنون فراتر از حد انتظار بوده که با کمک 

همكاران مدیریت ممكن شده است.
احمدی تصریح کرد: همكاری در راستای ایجاد 
نرم  افــزار یكپارچه کدینــگ منطقه گل گهر 
و همچنین همكاری در خصوص اجرای پروژه 
تولید سیستم های یكپارچه شرکت، گامی موثر 
در راســتای جلوگیری از جزیره ای بــودن 
نرم افزارهای مرتبط با ثبت و صدور درخواست 
خرید، انبــارداری و انبارگردانی اســت که به 
عنوان یكی از اقدامات موثر در راستای پیشبرد 
اهداف ســازمان مد نظر قرارگرفته اســت. 
استفاده از دانش های مختلفی نظیر ۶ سیگما، 
برگزاری جلسات هم اندیشــی و استفاده از 
پیشــنهادات همكاران مدیریت با هدف رفع 
موانع و گلوگاه های واحد انبارها و سفارشــات، 
بازدید از شرکت های همكار با هدف استفاده از 
تجارب در بخش های مختلف و برنامه ریزی جهت 
حضور پرسنل در کلاس های آموزشی مرتبط 
با حــوزه کاری بــا هماهنگــی معاونت ها و 
مدیریت های مرتبــط ازجمله ایــن اقدامات 

تكمیلی خواهد بود.

سعه  تو ی  ح ها طر پیشرفت  ت  جزئیا
یز یر نی ر د غد لا فو

 مهندس 
محسن مصطفی پور 

مدیرعامل مجتمع فولاد غدیر نی ریز

ســال 1400 را با تمام فراز و فرودهایش به نحو مطلوبی 
پشت سر گذاشتیم. در سال 1401 اصلی ترین برنامه مجتمع، 
بهره برداری از کارخانه فولاد و اتمام پروژه فولادسازی و تسریع 
عملیات احداث کارخانه گندله سازی است. همه این اقدامات 
در توسعه و صنعتی شدن منطقه نی ریز و رشد صنعت فولاد 

کشور نقشی اساسی دارد.
مدیرعامل مجتمع فولاد غدیر نی ریز در خصوص مشکلات 
پیش روی این شرکت گفت: اصلی ترین چالش، مشکل قطعی 
برق و گاز در فصول مختلف ســال است. امیدواریم تدابیری 
اندیشیده شود تا در آینده  ای نزدیک این مشکلات را پشت سر 
بگذاریم. در کنار این ها، عدم وجود زیرساخت های مناسب از 
جمله ریل، جاده و دریا برای انتقال مواد اولیه و ارسال محصول، 
مشکلاتی را برای ما ایجاد کرده است. البته با همکاری هیئت 
مدیره و سهامداران شرکت، راهکارهای خوبی جهت حل این 

مشکلات ارائه شده و در حال اجرایی شدن است.

حضور در بازارها بر اساس مزیت های آن ها �
مصطفی پــور در خصوص مصوبــه عــوارض صادراتی 
اظهار داشــت: ما اقتصاد و فعالیت اقتصادی را باید بر اساس 
مزیت هایش به پیش ببریم. آن زمانی که تولید و فروش در 
بازار داخل سودده باشــد، همگی به سمت این بازار متمایل 
می شوند و اگر در مقاطعی، شرایط به نفع حضور در بازارهای 
جهانی باشد، باید این فرصت غنیمت شمرده شود و فرصت 
صادرات را از دســت ندهیم. نگاه ما به این موضوعات صفر و 
صدی نیست و در تلاش هستیم تا هم در حوزه صادرات و هم 
در بازار داخل حضور داشته باشیم و در مسیر رشد و توسعه 

اقتصادی حرکت کنیم.

زمان بهر ه برداری از پروژه فولادسازی �
مدیرعامل فولاد غدیر نی ریز عنوان کرد: پروژه فولادسازی 

در این مجتمع از سرعت بسیار خوبی برخوردار بوده و ما را به 
اهداف خود که بهره برداری از کارخانه فولادسازی در نیمه اول 
1401 است، نزدیک کرده است. در نیمه دوم سال 1400 این 

برنامه سرعت قابل توجهی داشته است.
مصطفی پور با بیان اینکه یکی دیگر از اهداف حائز اهمیت 
این مجتمع، احداث واحد گندله سازی بوده است، گفت: این 
هدف سال ها معطل مانده بود و با تلاش های صورت گرفته در 
همه ارکان مجموعه سهامداران در اسفند سال گذشته عملیات 
احداث آغاز شد و در مسیر فعالیت ساخت قرار گرفت. ساخت 
کارخانه آهک نیز در دســتور کار قرار گرفته که مناقصه آن 

برگزار شده و امسال حتماً وارد فاز اجرایی خواهد شد.
وی افزود: اقدامات زیرساختی و زیربنایی نیز در این مجموعه 
در سال گذشته اجرایی شد که از جمله آن ها طرح های داخلی 
شرکت، اجرای طرح طبقه بندی مشاغل، ایجاد مشاغل جدید، 
ساخت مجمع فرهنگی و ورزشی در شهر نی ریز در راستای 
مســئولیت های اجتماعی و انجام اقدامات لازم برای تأمین 
پایدار آب از طریق بهر ه مندی از خط انتقال آب خلیج فارس 

بوده است.

تولید آهن اسفنجی با ظرفیت کامل �
مصطفی پور ظرفیت اسمی مجتمع فولاد غدیر نی ریز را 
۸00 هزار تن اعلام کرد و گفت: البته میزان تولید به ۸۷0 هزار 
تن نیز رسید و اگر مشکلات زیرساختی برق و گاز وجود نداشته 
باشد، قطعاً می توان اهداف بالاتر را نیز محقق کرد، اما با وجود 
همه مشکلات بر روی مرز اسمی تولید خود پایدار مانده ایم. 
وی افزود: در زمستان سال گذشته، قطعی گاز مشکلات زیادی 
را برای ما به وجود آورد و باید دقت داشت که گاز طبیعی تنها 
انرژی مولد نبوده و برای واحدهای احیاء مستقیم، خوراک نیز 

محسوب می شود.
مصطفی پور در مورد عرضه آهن اســفنجی در بورس کالا 
بیان داشت: از زمانی که وزارت صمت رسماً ضرورت عرضه 
محصولات زنجیره آهن و فــولاد در بورس کالا را اعلام کرد، 
تولیدات مجتمع فولاد غدیر نی ریز در بورس عرضه می شود و 
به طور ثابت تنها شرکتی هستیم که هر هفته در بورس حضور 
داشته ایم. ما از این موضوع که کالا به صورت مستقیم در بورس 
عرضه شود استقبال می کنیم اما انتظار داریم که بورس هم در 
تعیین قیمت پایه مداخله نکند و اجازه دهد تا قیمت ها از طریق 

سازوکار عرضه و تقاضا و بر اساس قوانین بازار کشف شود.
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تامین ۷۸ درصدی منابع بنگاه های 
اقتصادی از نظام بانکی

مدیرعامــل تاصیكو گفت: 
در حال حاضر ۷8 درصد از 
تامین مالی بنگاه هــای اقتصادی همچنان از 
نظام بانكی و تنها 18 درصد از بازار ســرمایه 
تامین می شود. امیرحسین نادری در همایش 
سراسری شــرکت ســرمایه گذاری تامین 
اجتماعی، با حضور در پنــل »تولید؛ اقتصاد 
مردمی، بازار سرمایه« با اشاره به تاکید مقام 
معظم رهبری بر تولید و اهمیت معادن، عنوان 
کرد: سیاســت های کلی در راستای اجرای 
اصل 44 قانون اساســی برای مردمی شدن 
اقتصاد در سال 1۳8۵ ابلاغ شد تا تحقق عدالت 
اجتماعی فراهم شود. وی با بیان اینكه افزایش 
نقدینگی در جامعه منجر به رونق بازار سرمایه 
خواهد شد، افزود: فرصت خوبی برای مردمی 
کردن اقتصاد کشور در سال 1۳۹۷ فراهم شد 
اما متاسفانه بعد از مدتی، این فرصت از دست 

رفت و اعتماد مردم به این بازار کاهش یافت.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تامین 
درباره روند رشد اقتصادی کشور، بیان کرد: 
رشد اقتصادی از سال 1۳84 تا 1۳۹۹ نوسان 
بسیاری از ۲0 درصد تا ۳ درصد داشته است و 
در نهایت با روند نزولی به ویژه در حوزه معدن 
همراه بود. لازم به ذکر است که بیشترین رشد 
اقتصادی در سال 1۳8۹ به میزان ۲0 درصد بوده 
است. نادری در خصوص منابع مالی صندوق 
بازنشستگی، اذعان کرد: حق بیمه اعضا از این 
منابع، ۷0 درصد و سهم آن ها در سرمایه گذاری 
و فروش دارایی ها فقط 1۲ درصد بوده است که 
البته ۹0 درصد از این ســرمایه، صرف حقوق 
بازنشستگی می شود و در عمل فرصت زیادی 
برای ســرمایه گذاری وجود ندارد. وی با بیان 
اینكه افزایش نقدینگی در کشــور به جای 
رشد اقتصادی، به تورم منجر می شود، تصریح 
کرد: در حال حاضر ۷8 درصد از تامین مالی، 
همچنان از نظام بانكی و فقط 18 درصد از بازار 
سرمایه تامین می شــود. مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری صدر تامین با بیان اینكه ۶0 
عنصر معدنی در کشور وجود دارد، اذعان کرد: 
عناصر معدنی فرصت خوبی در اختیار ما قرار 
می دهد تا در زمینه معادن طلا، روی و به ویژه 
مس زنجیره تامین را در کشور گسترده کنیم. 
نادری یادآور شد: دنیای آینده، دنیای مس 
خواهد بود؛ چراکه خودروهای برقی با مصرف 
کمتر مورد توجه قرار خواهد گرفت. بنابراین 
باید در زمینه تولید هرچه بیشتر باتری های 

لیتیومی و سایر فلزات تمرکز کنیم.

چهارشــنبه ۲۲ تیرمــاه مجمــع ســالیانه شــرکت 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات با حضور ۸1.93درصد 
سهامداران رســمیت یافت، این مجمع به منظور استماع 
گزارش هیئت مدیره و بازرس قانونی، تصویب صورت های 
مالی ســال منتهی به ۲9 اســفند مــاه 1400، انتخاب 
حسابرس و بازرس قانونی و انتخاب روزنامه کثیرالانتشار 

برگزار شد.
سعدمحمدی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلزات در ایــن مجمع گزارش مبســوط هیأت 
مدیره را ارائه کرد و گفت: تبدیل شــدن به برترین شرکت 
ســرمایه گذاری در حوزه معدن هدف گذاری ما است و به 
دنبال این هستیم که برترین شرکت سرمایه گذاری معدن 

در خاورمیانه باشیم.
وی در ادامه با اشــاره به ســود، بدهی و رشــد شاخص 
شــرکت گفت: جمع بدهی های مجموعه در سال گذشته 
5 درصد کسر شده است که وضع مطلوب شرکت را نشان 

می دهــد و همچنین دارایی های شــرکت 
اصلی به میزان 69 درصد رشد داشته است و 
همچنین رشد بیش از 40 درصدی شاخص 
شــرکت در مقایسه با رشــد 14 درصدی 
شــاخص کل در بازار ســرمایه نشانگر این 
است که سیستم شرایط مطلوبی دارد. سود 
عملیاتی شــرکت اصلی نیز نسبت به سال 
مالی گذشــته 6۸ درصد افزایش را نشان 
می دهد و همچنین ســود خالص شرکت 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات نسبت 
به سال گذشــته ارتقا پیدا کرده است و به 
13 هزار و ۸94 هزار تومان رســیده است. 
مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلزات گفت: شرکت موفق به کسب 
رتبه 1۷ در بین شرکت های پذیرفته شده 
در بورس شده است. سعدمحمدی مطرح 
کرد: سود عملیاتی شرکت سرمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات در سال مالی منتهی 
به ۲9 اسفند 1400 به میزان 1۷39۸100۲ 
میلیون ریال بــود که ســبب افزایش 56 
درصدی سود خالص هر سهم نسبت به سال 
مالی قبل شد و همچنین جمع دارایی های 
ومعادن در پایان ســال مالی منتهی به ۲9 
اسفند 1400 به میزان 43۸ میلیون و ۸65 

هزار و ۸۲6 ریال می باشد که نسبت به سال مالی 1399، 
افزایشی ۷4 درصد را داشــته است. سود عملیاتی شرکت 
اصلی نیز به میزان 135 میلیون و 40 هزار و 3۷6 ریال بوده 
است که نسبت به سال مالی گذشته، افزایش 6۸ درصدی 

را نشان می دهد.
وی اظهار داشــت: از ابتدای 1400 تاکنون، ارزش بازار 
ومعادن به میزان 51 درصد رشد داشته که ارزش بازار این 
شرکت در ۲0 تیر ماه امسال معادل 1 هزار و  119 میلیارد 

و 939 میلیون ریال ثبت شده است.

پروژه های شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات �
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات با 
اشاره به پروژه های شرکت تشریح کرد: پروژه های در دست 
اجرای شرکت در سال 1400 به میزان 6۲4 میلیون یورو 

در بخش ارزی و همچنین 106 هزار میلیارد ریال در بخش 
ریالی بوده که به عبارتی به میزان مجموعاً ۲93 هزار میلیارد 
ریال هزینه را شامل شده اســت و همچنین پروژه های در 
دست برنامه ریزی شرکت برای سال 1401 به میزان  ۲1۷ 

هزار میلیارد ریال هزینه برآورد شده است.
وی خاطرنشان کرد: طرح شرکت صنایع فولاد کردستان 
با هدف اجرا و تکمیل پروژه تولید آهن اسفنجی و فولاد در 
منطقه غرب کشور اجرا شده و ومعادن در این شرکت با دارا 
بودن سهم 56 درصدی در این طرح سرمایه گذاری کرده 
است. فولاد اقلید پارس با سرمایه  اولیه 50 میلیارد تومان با 
هدف اجرای پروژه تولید 1/1 میلیون تنی آهن اسفنجی در 
استان فارس منطقه اقلید با سهام داری شرکت ما، چادرملو 
و شرکت مهندســی ایران )ایریتک( تاسیس شد که سهم 

ومعادن در این پروژه 51 درصد است.
ســعدمحمدی به معدن مس و طلای جانجا اشاره کرد 
و گفت: در خصوص موضوع مشــارکت شــرکت ومعادن 
در معــدن مس و طــلای جانجــا، حجم 
ســرمایه گذاری اولیه پیش بینی شــده در 
این پروژه حــدود 350 میلیون دلار برآورد 
می شــود. همچنین میزان درآمد ناشی از 
اجرای این طرح بعــد از بهره برداری رقمی 
 بین 400 تا 450 میلیــون دلار پیش بینی 

شده است.
وی افزود: پروژه »پویا انرژی« با ســه فاز 
نیروگاه خورشیدی، بلوک دوم گاز سمنان 
و تکمیل پست 400 کیلو ولت و آتارویل و 
همچنین »صنعت گستر سورنا« و »مجتمع 

صنایع فروآلیاژ« هم در دست اجرا هستند.

اهم برنامه های شرکت در سال جاری �
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلزات به اهم برنامه های شــرکت 
در ســال جاری پرداخت و اعلام کرد: ورود 
به بخش معدن را جدی تر خواهیم داشــت 
و تلاش جهت توسعه فعالیت های اکتشافی 
به منظور کشف معادن جدید سنگ آهن و 
عناصر نادر خاکی و ... و همچنین پیگیری 
تملک دارایی ها و شــرکت های ارزند ای که 
از ســوی دولت و نهادهای عمومی واگذار 
می گــردد و همچنین شــرکت در مزایده 
واگذاری معادن و محدوده های اکتشافی از اهم برنامه های 
سال جاری شــرکت اســت. وی بیان داشــت: تسریع و 
تسهیل در تکمیل طرح ها و پروژه های نیمه تمام در سطح 
شرکت های فرعی و سرمایه پذیر، تامین منابع مالی جهت 
اجرای طرح های توسعه و تلاش جهت توسعه دانش فنی و 
تکنولوژیک گروه از طریق بهره گیری از توان دانشگاه ها از 

طرح های توسعه ای و دانش فنی شرکت است.
در این مجمع روزنامه های دنیای اقتصاد و صمت به عنوان 
روزنامه های کثیرالانتشار انتخاب شدند و همچنین اعضای 
حقوقی فعلی هیئت مدیره شرکت توسعه معادن و فلزات 
مجدداً به عنوان اعضای جدید هیئت مدیــره برای دوره 
جدید انتخاب شدند و همچنین برای سال مالی منتهی به 
۲9 اسفندماه 1400 مبلغ 40 تومان تقسیم سود به ازای 

هر سهم تصویب شد.

 آنچه در مجمع سالیانه شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات گذشت؛

ن معد بخش  به  تر  ی  جد د  رو و
برترین شرکت سرمایه گذاری معدن در خاورمیانه خواهیم شد

    تسریع و تسهیل 
در تکمیل طرح ها و 

پروژه های نیمه تمام 
در سطح شرکت های 
فرعی و سرمایه پذیر، 

تامین منابع مالی جهت 
اجرای طرح های توسعه 
و تلاش جهت توسعه 

دانش فنی و تکنولوژیک 
گروه از طریق 

بهره گیری از توان 
دانشگاه ها از طرح های 
توسعه ای و دانش فنی 

شرکت است
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افزایــش ســطح کیفیت محصــولات شــرکت ورق 
خودروچهارمحال و بختیاری موجب افزایش ســهم بازار 

این شرکت شد.
حمید شــجاعی دربازدید از گروه صنایع خودروسازی 
عقاب افشان)اسکانیا( بزرگترین تولید کننده خودروهای 
سنگین حمل مسافر درون و برون شهری کشور تاکید نمود 
شرکت ورق خودروچهارمحال و بختیاری در صدد تأمین 
پایدار تمامی نیاز صنایع خودروسازی کشور به محصولات 

گالوانیزه است.
حمید شجاعی مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال 
و بختیاری در بازدید از گروه خودروســازی عقاب افشان 
هدف از این بازدیــد را تعامل و هم افزایــی و همکاری در 
راستای برطرف نمودن نیازهای فنی و تأمین محصولات 

گالوانیزه باکیفیت این شرکت عنوان نمود. 
درابتدای این نشســت صمیمی، مرادی مدیر کارخانه 
گروه خودروســازی عقاب افشــان ضمن ابراز خرسندی 
از برگزاری این جلســه توضیحات مبســوطی از فرآیند 
تولید و چالش هایــی که این شــرکت درخصوص تأمین 
ورق گالوانیزه با آن مواجه است را با گروه فنی شرکت ورق 
خودرو مطرح نمود. وی در ادامــه افزود: با توان و ظرفیت 
و تنوع ســبد محصولات گالوانیــزه خودرویی موجود در 
شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری تأمین همه 
نیاز گروه خودروســازی عقاب افشــان به ســهولت قابل 
انجام اســت و از خروج رقــم قابل توجهی ارز از کشــور 
 جلوگیری و در هزینه های حمل و نقــل نیز صرفه جویی 

خواهد شد.
حمید شجاعی نیز در بخش دیگری از صحبت های خود 
خاطر نشان کرد رویکرد شــرکت ورق خودرو چهارمحال 

و بختیاری در تعامل با صنایع خودروســازی کشور قطع 
وابستگی صنایع خودروسازی کشور از واردات محصولات 
گالوانیزه می باشد. وی اظهار امیدواری کرد که نشست های 
فنی مشترک با شرکای خودروساز ما در سراسر کشور در 
چنین ســطحی موجب هم افزایی و بهبود روند تولید در 
شرکت ورق خودرو چهار محال و بختیاری و درک صحیح 

از انتظارات صنایع خودروسازی گردد.
شــایان ذکر اســت مقرر گردید نمونه های گریدهای 
جدید محصولات گالوانیزه استحکام بالا و فوق کششی و 
گریدهای ویژه که شرکت ورق خودرو اخیراً با بهینه سازی 

خط تولید خود قــادر به تولید آنها گردیــده جهت انجام 
آزمایشات تخصصی به گروه خودروســازی عقاب افشان 

ارسال گردد.
گفتنی است شرکت خودروســازی عقاب افشان یکی 
از موفق تریــن تولیدکننده هــای اتوبوس بین شــهری و 
حمل و نقل درون شــهری باظرفیت تولید سالانه 5 هزار 
دستگاه در بازارهای داخل و خارج کشور می باشد و تاکنون 
بخشی از نیاز خود به محصولات گالوانیزه را از شرکت ورق 
خودروتأمین نموده و هم اکنون درصدد است کل نیاز خود 

را از طریق شرکت ورق خودرو دریافت نماید.

شرکت ورق خودروچهارمحال و بختیاری در صدد تأمین پایدار 
تمامی نیاز صنایع خودروسازی کشور

تفاهم نامه  احداث خطوط فرعی ریلی بین شــرکت 
راه آهن جمهوری اســلامی ایران، شــرکت گل گهر و 

شرکت توسعه، عمران و مدیریت منطقه گل گهر منعقد 
شــد. در آیینی با حضور دکتر صالحی، معاون وزیر و 

مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، 
مهندس عتیقی مدیرعامل شــرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر و مهندس آرش مدیرعامل شــرکت توسعه، 
عمران و مدیریت منطقه گل گهر در محل دفتر مرکزی 
راه آهن جمهوری اسلامی برگزار شد، تفاهم نامه  احداث 

خطوط فرعی ریلی به امضا رسید.
با احداث خطوط فرعی ریلی بــه طول تقریبی 9۲ 
کیلومتر و نیز احداث ایستگاه شانتینگ یارد و اتصال 
واحدهای صنعتی و معدنی منطقه گل گهر به شــبکه 
ریلی شامل؛ شــرکت مجتمع جهان فولاد سیرجان، 
سایت تخلیه و بارگیری )انباشت و برداشت(، شرکت 
توسعه آهن و فولاد گل گهر، شــرکت فولاد سیرجان 
ایرانیان، کارخانجات گندله سازی و کنسانتره گل گهر 
و شرکت سنگ آهن گهرزمین، در افق طرح، حدود 1۸ 
میلیون تن بار به شبکه ریلی کشور افزوده خواهد شد.

پیش بینی می شود با تکمیل این طرح، منافعی حدود 
۲4000 میلیارد ریال ســالانه با کاهــش هزینه های 
حمل و نقل، صرفه جویی سوخت، کاهش تصادفات و 

آلاینده های یست محیطی، عاید کشور شود.

با حضور رییس راه آهن کشور و مهندس عتیقی صورت گرفت؛
امضا تفاهم نامه همکاری سه جانبه راه آهن کشور، شرکت گل گهر و شرکت توسعه عمران
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شرکت فولاد مبارکه صورت های مالی 1۲ماهه 1400 خود 
را در سامانه کدال منتشــر کرد. این شرکت در دوره مذکور 

عملکرد مناسبی از خود نشان داد.
فولاد مبارکه با ارزش بازار 3/ 331 هزار میلیارد تومان به 
عنوان دومین نماد بزرگ بورسی در بازار اول )تابلوی اصلی( 
بورس معامله می شود. این شرکت محصولاتی همچون گندله، 
آهن اسفنجی، تختال، کلاف گرم، کلاف سخت سرد، کلاف 
 P/ E .قلع اندود، کلاف گالوانیزه و کلاف رنگی را تولید می کند
گذشته نگر سهم برابر با عدد 39/ 4 است. براساس صورت   مالی 
حسابرسی نشده منتهی به ۲9 اسفندماه که توسط شرکت 
در سامانه کدال منتشر شده، »فولاد« با سرمایه 3/ ۲9  هزار 
میلیارد تومان، 6/ 145  هزار میلیارد تومان درآمد عملیاتی 
شناسایی کرده که نسبت به ســال 99 با رشد ۸۸ درصدی 

همراه بوده است.
بهای تمام شده درآمدهای عملیاتی شرکت نیز نسبت به 
سال قبل   تر با رشد ۷3 درصدی همراه بوده که »فولاد« دلیل 
آن را افزایش نرخ حامل های انرژی و ســایر نهاده   های تولید 

)گندله، کنسانتره و...( اعلام کرده است.
به رغم رشد هزینه   ها این شرکت سود ناخالص 4/ ۷5  هزار 
میلیارد تومانی را محقق کرده که نسبت به دوره مشابه سال 99 
رشد 105درصدی داشته است. سال گذشته، فولاد مبارکه 
در مجموع 1/ ۸ میلیون تن محصول )محصولات گرم، سرد 
و پوشش   دار( تولید کرد که نسبت به سال 99 با رشد حدود 
5 درصدی همراه بود. از این میزان، »فولاد« ۲/ 6 میلیون تن 
را در داخل کشور با بهای کل 4/ 1۲5  هزار میلیارد تومان به 
فروش رسانده است. میزان فروش شرکت در سال قبل   تر 64  
هزار میلیارد تومان بوده است. رشــد مبلغ فروش عمدتاً به 
دلیل افزایش نرخ محصولات داخلی در سال 1400 بوده است. 
محصولات داخلی شرکت به طور میانگین در سال 1400، 

رشد 93 درصدی داشته   اند.
از طرفی شرکت 1/ ۲0 هزار میلیارد تومان درآمد از صادرات 
محصولات خود کسب کرده که نسبت به دوره مشابه سال 99 
با رشد 51 درصدی همراه بوده است. نرخ محصولات صادراتی 
به طور میانگین 59  درصد افزایش داشته که علت آن رشد 

نرخ های جهانی و البته افزایش نرخ ارز بوده است.
یکی از نکات قابل تامل در صورت   مالی مذکور، افزایش 1۲3 
درصدی سایر درآمدهای عملیاتی بوده که عمده دلیل رشد 
آن، سود ناشی از تسعیر دارایی   های ارزی است که نسبت به 
دوره مشابه سال 99 رشد ۲4۲ درصدی داشته است. این در 
حالی است که سایر هزینه   های عملیاتی نیز با رقم 3/ 1  هزار 
میلیارد تومان رشد ۷/ 5  هزار درصدی نسبت به سال    قبل   تر 
داشته است. یکی دیگر از آیتم   های صورت سود و زیان 1400 
»فولاد« که رشد بالایی نسبت به سال 99 داشته، سرفصل 
سایر درآمدهای غیرعملیاتی )اقلام متفرقه( است که با رقم 
1/ 3  هزار میلیارد تومان رشد ۲33 درصدی نسبت به سال 

99 داشته است.
پس از کسر هزینه   ها از درآمدها در نهایت شرکت به سود 
خالص 5/ ۷5  هزار میلیارد تومانی رسیده که 9۷  درصد رشد 
را نسبت به سال 99 ثبت کرده است. شرکت به ازای هر سهم 
1/ ۲59 تومان سود خالص محقق کرده است. نسبت سرمایه 
در گردش شرکت 45/ 1 است که نشان از آن دارد که »فولاد« 
برای سرمایه گذاری گزینه   ای مناسب است. لازم به توضیح 
است که سرمایه در گردش نشــان دهنده توانایی مالی یک 
شرکت درکوتاه مدت است و از تقسیم دارایی   های جاری بر 
بدهی   های جاری محاسبه می شود. در صورتی که این نسبت 
بین ۲/ 1 تا ۲ باشد، بیانگر این موضوع است که شرکت توانایی 

سودسازی داشته و در شرایط مناسبی قرار دارد.

عملکرد فصل بهار »فولاد« �
براساس آخرین گزارش عملکرد ماهانه )خردادماه( »فولاد« 
در فصل بهار ۸/ 1 میلیون تن محصول تولید کرده که نسبت 
به فصل زمســتان افت 4/ 9  درصدی و نسبت به بهار 1400 
افت ۷/ ۷ درصدی را تجربه کرده است. میزان فروش شرکت 
در سه ماه بهار 1/ 4۸  هزار میلیارد تومان بوده که از این مبلغ 
1۷  هزار میلیارد تومان از فرش محصولات به داخل کشور و 
۷/ 1  هزار میلیارد تومان ماحصل فروش صادراتی شرکت بوده 
است. در دوره مشابه سال قبل میزان کل فروش شرکت 34  

هزار میلیارد تومان بوده است.

رکه مبا د  لا فو ی  د قتصا ا مه  رنا کا  تولید تختال فولاد الکتریکی  
با ۱/۸درصد سیلیسیم برای نخستین بار 

در کشور توسط فولاد مبارکه

طیب نیا گفت: این دستاورد 
بزرگ که در راستای تولید 
محصولات با ارزش افزوده بــالا و در ادامه 
موفقیت های کمّی و کیفی در فولاد مبارکه 
به دست آمده را به کلیه کارکنان، ذینفعان و 
شرکای کسب و کار گروه فولاد مبارکه تبریک 

عرض می نمایم.
محمدیاسر طیب نیا؛ مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه بیان کرد: در روز عید سعید غدیر خم، 
فرزندان توانمند ایران اســلامی در شرکت 
فولاد مبارکه موفق شدند تختال با 1.8 درصد 
سیلیسیم را برای نخستین بار در کشور تولید 
کنند و گام بزرگــی در جهت تولید ورق های 

فولاد الكتریكی در کشور بردارند.
با توجه به بالا بودن عنصر سیلیسیم و پایین 
بودن کربن و سولفور در فولادهای سیلیكونی، 
تولید فولاد مذاب با آنالیز شیمیایی مناسب 
و تولید تختال بدون عیــب نیازمند دانش 
فنی و محاســبات دقیق و کنترل های ویژه 
دارد که با همّت کارکنان سخت کوش ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم و همكاری 
واحدهای پشتیبانی، این مهم برای نخستین 
بار در کشور حاصل شــد و محدودیت های 
تجهیزاتی با خلاقیت کارشناســان توانمند 
 فولاد مبارکه پشــت ســر گذاشــته شد.

تولید تختال الكتریكــی، گام اول در تولید 
ورق های الكتریكی است و فرآیندهای نورد 
گرم و نورد سرد که پیچیدگی های خاص خود 

را دارند را در پیش رو دارد.
این دســتاورد بزرگ که در راستای تولید 
محصولات با ارزش افزوده بــالا و در ادامه 
موفقیت های کمّی و کیفی در فولاد مبارکه 
به دست آمده را به کلیه کارکنان، ذینفعان و 
شرکای کسب و کار گروه فولاد مبارکه تبریک 

عرض می نمایم.

یکی از نکات قابل تامل در صورت   مالی شرکت فولاد مبارکه، افزایش ۱۲۳ درصدی 
سایر درآمدهای عملیاتی بوده که عمده دلیل رشد آن، سود ناشی از تسعیر دارایی   های 

ارزی است که نسبت به دوره مشابه سال ۹۹ رشد ۲۴۲ درصدی داشته است
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کثری شعار سال فولاد مبارکه و ذوب آهن در مسیر تحقق حدا

روز سه شنبه ۲۸ تیر ماه، نشست مشــترک مدیران عامل و 
معاونان شرکت های فولاد مبارکه و ذوب  آهن اصفهان در راستای 
تقویت تعاملات دوجانبه میان این دو شرکت و تحقق حداکثری 
شعار سال، در محل سالن برگزاری جلسات فولاد مبارکه برگزار 

شد.
محمدیاســر طیب نیا در ایــن نشســت، عنوان کرد: نوع 
تعامــلات و همکاری ها در حوزه های مختلف با شــرکت ذوب  
آهن اصفهان باید بــه  گونه ای رقم بخورد کــه بتوانیم حداکثر 
استفاده را از ظرفیت های یکدیگر داشــته باشیم. در راستای 
تســریع و عملیاتی تر شــدن اقدامات مشــترک میان فولاد 
 مبارکه و ذوب  آهن، به تشکیل کارگروه های مشترک نیازمند 

هستیم. 
به منظور دســتیابی به نتایج مطلوب تر و همچنین سرعت 
بخشیدن به بهره برداری از پروژه های مشترک دو شرکت، باید 
کارگروه هایی متشکل از کارشناسان و متخصصان هر دو مجموعه 

تشکیل و موضوعات پیگیری شود.
وی افزود: همدلی و همراهی فولاد مبارکه با شــرکت ذوب  
آهن در مسائل مختلف، همواره وجود داشته است و در ادامه نیز 

تقویت می شود که این مهم، نیازمند تداوم جلسات برای پیشبرد 
مسائل موجود است.

وجود ظرفیت های متعدد همکاری با فولاد مبارکه  �
در ادامه ایرج رخصتی، مدیرعامل شرکت ذوب  آهن اصفهان 
مطرح کرد: اقتصاد و تولید، تاثیر قابل توجهی در توسعه صنعت 
و اقتصاد ملی دارند که در این راستا، اقتصاد باید سودآور و بهره ور 
باشد. شرایط صنعت فولاد کشور متاثر از شرایط ویژه داخلی و 
خارجی بوده است و برطرف شدن برخی محدودیت ها و کمبودها، 
می تواند در راســتای اهداف صنعت فولاد کشور تعیین  کننده 
باشد. وی یادآور شد: نام فولاد مبارکه به  عنوان تولیدکننده بزرگ 
محصولات خاص فولادی در خاورمیانه مطرح است و ذوب  آهن 
اصفهان نیز از سال ها پیش درصدد تولید فولادهای خاص بوده 
که طی سال جاری این امر محقق شده است و تولید فولادهای 
ساختمانی با استحکام بالا در دستور کار این شرکت قرار دارد. امید 
است جلسات مشترک با این شرکت به صورت منظم ادامه پیدا 
کند و نتایج توافق شده حاصل از آن ها، منجر به پیشرفت و اعتلای 

اقتصاد کشور شود.

طیب نیا :
نوع تعاملات و 
همکاری ها در 

حوزه های مختلف با 
شرکت ذوب  آهن 

اصفهان باید به  گونه ای 
رقم بخورد که بتوانیم 
حداکثر استفاده را از 
ظرفیت های یکدیگر 

داشته باشیم

با عنایت به اهمیت تأمیــن حداکثری بازارهای 
داخلــی کشــور و بی نیــاز شــدن از واردات، با 
تلاش بلندهمتــان خطوط تولید فــولاد مبارکه 
در ســه ماهه اول ســال 1401 علاوه رشد تولید، 
میزان عرضــه محصولات این شــرکت شــامل 
ورق های گرم و اسیدشــویی به بازارهای داخلی 
نیز به میــزان 34 درصد افزایش یافــت و واردات 
 محصــولات فــولادی نزدیــک به صفر رســید.
موفق شــدیم در سه ماهه اول ســال، 155 درصد 
رشــد در زمینه تحویل محصول گالوانیزه را رقم 

بزنیم. در همین مــدت کل محصولات ۲0 درصد 
افزایش عرضه نسبت به سال گذشته داشته است 
که ســهم بازار داخل از این محصولات ۲۸ درصد 
بوده و کاهش صادرات به منظور تأمین هرچه بیشتر 
بازارهای داخل صورت گرفته است. علت افزایش 
عرضه محصولات شــرکت به بازارهــای داخلی 
تقاضایی بوده که در ماه های اخیر در بازار به وجود 
آمده است. با توجه به افزایش تقاضا از سوی صنایع 
خودروسازی فولاد مبارکه سعی کرده با تمام توان 

محصولات موردنیاز این صنعت را نیز تأمین کند.

محمد تاجمیر ریاحی مدیر فروش داخلی فولاد مبارکه:
افزایش ۳۴ درصدی عرضه محصولات فولاد مبارکه به بازارهای داخلی



معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه، ضمن قدردانی 
از تلاش جمعی کارکنان این شــرکت در جهــت مقابله با 
پاندمی کووید 19، استفاده از تجارب موفق گذشته در جهت 
پیشگیری از شــیوع مجدد کرونا در بین کارکنان شرکت 

فولاد مبارکه را بسیار مؤثر قلمداد کرد.
چهارمین نشســت کمیته حفاظت فنی و بهداشت کار 
شــرکت فولاد مبارکه با حضور معــاون بهره برداری، مدیر 
ارشد خدمات فنی و پشــتیبانی، مدیر ارشد تولید، مدیران 
بهره برداری، مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست 
و رئیس ایمنی، بهداشــت حرفه ای و آتش نشانی با رویکرد 

ارتقای سیستم ایمنی شرکت فولاد مبارکه برگزار شد.
اکبری محمدی، معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه، 
ضمن قدردانی از تلاش جمعی کارکنان شــرکت در جهت 
تولید و همچنین مقابله با پاندمی کووید 19 در شرکت و با 
اشاره به شرایط جدید شیوع ویروس کرونا خواستار کنترل و 
نظارت مؤثر و ایجاد حساسیت در زمینه رعایت پروتکل های 
بهداشتی در شرکت شد و استفاده از تجارب موفق گذشته 
در جهت پیشگیری از شــیوع مجدد کرونا در بین کارکنان 

شرکت را بسیار مؤثر قلمداد کرد.
وی در ادامه ضمن تشــکر از گزارش های ارائه شــده در 
کمیته حفاظت فنی و بهداشــت کار از حساسیت و توجه 
مدیران به مقوله ایمنی و بهداشــت حرفــه ای در نواحی 
مختلف، دست یابی به نتایج مطلوب ایمنی را حاصل تلاش 
همگانی کارکنان و ثبات قدم در رویه ها و کنترل های مؤثر 

مدیریتی برشمرد.
وی بروز حوادث تکــراری در شــرکت را غیرقابل قبول 
دانست و خواستار انجام اقدامات اصلاحی مؤثر در پیشگیری 

از تکرار مجدد حوادث شد.

تأکید بر آموزش و ارتقای ایمنی کارکنان پیمانکار �
اکبری محمدی در ادامه ضمن ابراز نگرانی از نتایج شاخص 
حوادث در بخش پیمانکاری با توجه به گزارش ارائه  شده از 
انجمن جهانی فولاد، اجــرای اثربخش آموزش های ایمنی 
در بخش پیمانکاری، با توجــه به ماهیت مخاطرات محیط 
کارگاه و فعالیت پیمانکار و ثابت نگه داشتن افراد در انجام 
یک وظیفه با توجه به تجارب به دست آمده در یک شغل را از 

عوامل مؤثر در بهبود نتایج ایمنی برشمرد.
معاون بهره برداری ضمن تشکر از اقدامات صورت گرفته در 
واحد اسیدشویی و نورد گرم در جهت بهبود شرایط محیط 
کار، حذف مخاطرات، رضایت کارکنان و افزایش بهره وری 
نیروی انسانی، با اشــاره به این نکته که اولین و مهم ترین 
اقدام در جهت بهبود محیط کار حذف عامل مخاطره آمیز 
است، انجام اقدامات کاربردی در چارچوب ایمنی و بهداشت 
حرفه ای را از جمله اولویت های هر ناحیه برشمرد و خواستار 

انجام اقدام مشابه در سایر نواحی شد.
وی در ادامه ضمن ابراز نگرانی از برخی گزارش ها مبنی 
بر بروز رفتارهای ناایمن در محیط کارگاهی در خط تولید 
و عدم تمرکــز و دقت در زمینه مخاطــرات محیط کارگاه 
با توجه به چرخه 1۲ساعته شــیفت، خواستار توجه ویژه 
شیفت فورمن ها، رؤســا و مدیران نواحی به اجرای موازین 
مقررات ایمنی خــاص محیط های صنعتی شــد و اجرای 

گردشــکار ارزیابی عملکرد ایمنی کارکنان در ســازمان را 
در جهت ایجاد فرهنگ ایمنی مثبت بین کارکنان بســیار 

سودمند توصیف کرد.

هرکس مسئول ایمنی خود و دیگران است �
اکبری محمدی با تأکید بر اینکه هرکس مسئول ایمنی 
خود و دیگران اســت و این نقش در بین مســئولین بسیار 
پررنگ تر است، خواستار حضور مؤثر رؤسا و شیفت فورمن ها 
و برگزاری مؤثر بازدیدهای ایمنی و بهداشت حرفه ای منظم 
و روتین از محدوده کارگاهی و ارائه گزارش های مستمر در 

این زمینه شد.
معاون بهره برداری ضمن تأکید بر اجرای اصولی طرح ها 
و پیشــنهادها و در نظر گرفتن اصول طراحــی در اجرای 
پروژه ها و هرگونه تغییر در ســاختار تجهیزات، توجه ویژه 
به اصول طراحی، به خصوص روشنایی های درون کارگاه و 

گیریتینگ های سطح شرکت را خواستار شد.
برگزاری جلسات سه دقیقه ای پیش از شروع فعالیت ها

کنترل و نظارت مؤثر بر رفتار پیمانکاران در جهت مدیریت 
رویدادها و پرهیز از هرگونه عجله و شتاب زدگی جهت انجام 
فعالیت ها در زمان انجام تعمیرات در نواحی مختلف از دیگر 
مواردی بود که معاون بهره برداری خواستار شد و در همین 
خصوص اضافه کرد: توجه بــه جزئیات هنگام فعالیت های 
تعمیراتی و پیشــگیری از دوباره کاری از مهم ترین وظایف 
سرپرســتان گروه هاســت؛ ضمن اینکه برگزاری جلسات 
سه دقیقه ای پیش از شــروع فعالیت ها می تواند در تشریح 
مخاطرات احتمالی و نهادینه کــردن فرهنگ ایمنی بین 

همکاران و همچنین پیمانکاران مؤثر باشد.

تزریق دوز سوم و دوز یادآور واکسن کرونا �
 در ادامه این جلسه حسین مدرســی فر، مدیر بهداشت 
حرفه ای، ایمنی و محیط زیست نیز ضمن آرزوی سلامتی 
برای تمام همکاران شــرکت در گزارشی به وضعیت شیوع 
کرونا در شرکت و جامعه پرداخت و خواستار همکاری لازم 

همکاران در تزریق دوز سوم و دوز یادآور واکسن شد.
وی در ادامه از توزیع غذای بســته بندی در رستوران ها، 
پرهیز از تجمــع در محیط های کاری، اســتفاده مداوم از 
ماســک در دفاتر، جلســات، محیط هــای کاری و به ویژه 
سرویس های ترابری، رعایت فاصله گذاری اجتماعی، تکمیل 
واکسیناسیون کارکنان، رعایت فاصله گذاری اجتماعی و… 
به عنوان راهکارهــای مؤثر برای جلوگیری از شــیوع این 

ویروس نام برد.
مدرسی فر ضمن اشــاره به اهمیت ســلامت کارکنان و 
خانواده های ایشان خواستار توجه ویژه به مقوله کرونا شد و 

تنها راه مقابله با این ویروس را رعایت شیوه نامه ها بهداشتی 
برشمرد. مدیر بهداشــت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست 
ضمن ابراز نگرانی از حوادث اخیر خواســتار اجرای اصولی 
طرح ها و مدیریت و کنترل و نظارت مؤثر بر رفتار کارکنان 
در جهت پیشــگیری از حوادث تکراری شــد و بیان کرد: 
دست یابی به نتایج مطلوب در زمینه ایمنی و بهداشت حاصل 
تحمل سختی ها، بهبود مستمر و همکاری جمعی کارکنان 
و همچنین عبرت آموزی از حوادث تلخ گذشته بوده است 
که لازم اســت افراد به انجام رفتارهای حرفه ای در محیط 
کارخانه تشویق شوند و از بروز رفتارهای احساسی بدون در 

نظر گرفتن ملاحظات ایمنی خودداری کنند.
در بخش دیگری از این جلسه جواد کیانی رئیس ایمنی، 
بهداشت حرفه ای و آتش نشانی در گزارشی ضمن تشکر از 
تلاش های صورت گرفته در اجرای قوانین و مقررات ایمنی 
با توجه به پاندمی کووید 19، به روند مطلوب شاخص های 
ایمنی پرداخت و دست یابی به رکوردهای ایمنی در زمینه 
شاخص های عملکردی ایمنی و بهداشت حرفه ای را حاصل 
رعایت دستورالعمل های ایمنی و بهداشت حرفه ای و دقت 

در اجرای سیستم های ایمنی برشمرد.

نباید به اقدامات و تلاش هــای صورت گرفته در حوزه  �
ایمنی بسنده کرد

وی ضمن اشاره به روند نزولی شاخص عملکردی حوادث 
پیمانکاران و با تأکید بر اینکه نباید به اقدامات و تلاش های 
صورت گرفته در حوزه ایمنی بسنده کرد، خواستار جدیت و 
استفاده از تمام زیرساخت های شرکت در جهت بهبود نتایج 
در این زمینه و تأمین ســلامتی کارکنان بخش پیمانکاری 

شرکت شد.
کیانــی در ادامه برخــی اقدامات اصلاحــی مؤثر جهت 
مدیریت رویدادها را به این شرح برشمرد: کنترل و نظارت 
مؤثر بر رفتــار کارکنان و ممنوعیت اســتفاده از وســایل 
گرمایشــی ناایمن؛ کنترل و نظارت مؤثر بــر اجرای دقیق 
سیســتم های ایمنی، به خصوص مجوز انجــام کارِ روزانه؛ 
توجه ویژه به مخاطرات محیط فعالیت از قبیل نشــت گاز 
و فعالیت در فضاهای بسته؛ در نظر گرفتن اصول مهندسی 
و طراحی برای اجــرای پروژه ها و یا ایجــاد هرگونه تغییر 
در ساختار تجهیزات؛ انجام بازرســی های روتین و منظم 
به منظور ایمن بودن شــرایط محیط کارگاه و نبود هرگونه 
حفره و Opening؛ شناســایی مخاطرات انجام فعالیت ها 
و تهیه رویه ها و دستورالعمل های ایمنی با توجه به حادثه 
برق گرفتگی؛ دریافــت گواهینامه ویژه جهــت فعالیت با 
لیفتراک ها و مکانیسم ها و مدیریت بر رفتار کارکنان؛ تأکید 
بر اســتفاده از لوازم ایمنی به خصوص دستکش عایق برق 
جهت انجام فعالیت های برقی؛ دقت در ایمن سازی تجهیزات 
و صدور کارت ایمنی و اطمینان از ایمن بودن شرایط پیش 
از شــروع فعالیت ها. در این جلسه محســن استکی مدیر 
محصولات نورد سرد طی گزارشی به تشریح وضعیت ایمنی و 
بهداشت حرفه ای واحد اسیدشویی ناحیه نورد سرد، اقدامات 
صورت گرفته در جهت بهبود شــرایط محیط کار، کاهش 
حوادث انســانی و همچنین جایگاه ویژه نیروی انسانی در 

افزایش بهره وری این ناحیه پرداخت.

ی  پیشگیر ی  برا شته  گذ ب  ر تجا ز  ا ه  د ستفا ا   
ن صفها ا رکه  مبا د  لا فو ر  د نا  کرو س  یرو و د  مجد ع  شیو ز  ا
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